
Prvňáčci zasedli do lavic

Zahrada mateřské školy

VOLBY
DO

ZASTUPITELSTVA
se konají

v pátek 10. října 
14 – 22 hodin

v sobotu 11. října 
8 – 14 hodin
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Dětské domovy v ChorvatskuDětské domovy v Chorvatsku

Z Moravského putováníZ Moravského putování

Sportovní tábor ve SmilovicíchSportovní tábor ve Smilovicích

SMS přebor Morava MohelniceSMS přebor Morava Mohelnice

Tradiční traktorové kláníTradiční traktorové klání

Fosilky bojovaly o Zlatý koláčFosilky bojovaly o Zlatý koláč

Mistrovství Polska ve střelbě z perkusníchMistrovství Polska ve střelbě z perkusních
zbraní

Budišovská tlapkaBudišovská tlapka
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Slovo starosty

INFORMACE Z ÚŘADU OBČANŮM

Poslední zasedání městského zastupitelstva bylo tak trochu
vyvrcholením jeho práce za uplynulé čtyři roky. Vůbec se
nejednalo o odpočinkové sezení se slavnostním rozloučením. 
Spíše naopak se rozhodlo o několika velice důležitých bodech 
v řízení chodu města a o jejich důležitosti svědčila i nezvykle 
vysoká účast občanů. 
Hned první na programu byl převod majetkových práv domo-
va Letokruhy na Moravskoslezský kraj. Vyvrcholením mnoha-
letého jednání mezi vedením města i krajským úřadem je na-
rovnání majetkových a zřizovatelských funkcí. Věřím, že je to 
začátek nového období v životě tohoto zařízení a zároveň záru-
ka potřebného rozvoje i zachování stávajících pracovních míst. 
Tímto se vedení města v žádném případě nezříká zodpověd-
nosti za sociální politiku, ale funkci Letokruhů plně převezme
kraj a město své investice určené pro sociální oblast a péče 
o seniory může orientovat jiným směrem (rozvoj domů s pečo-
vatelskou službou, využití některých z mnoha dnes prázdných 
domů ve městě přestavbou pro potřeby seniorů apod.).
Dalším velice důležitým rozhodnutím bylo schválení výstavby 
sportovní haly. Všichni víte, že se město pokouší o výstavbu 
již prakticky 20 let v různých dotačních projektech. Platíme za 
studie proveditelnosti, různé analýzy i podávání projektových 
záměrů. Nový projekt, který počítá s postupnou rekonstrukcí 
a výstavbou celého sportovního areálu v místě dnešního škvá-
rového hřiště, jsme se snažili zařadit do některého dotačního 
projektu i během posledních čtyřech let. Bohužel za celou dobu 
nebyl nikde vypsán žádný vhodný dotační titul a podle informa-
cí, které v současnosti mám, se nepočítá s podporou výstavby 
sportovních hal ani v novém programovém období 2014-2020. 
Uvažuje se o vypsání poslední výzvy z Regionálního operační-
ho programu Moravskoslezsko na jaře 2015 (pokud tam zůsta-
nou nějaké nevyčerpané peníze). Ale, jak jsem byl ubezpečen 
ředitelkou Úřadu regionální rady, zahájení výstavby sportovní 
haly již na podzim letošního roku by nemělo vyloučit podání 
naší žádosti v této výzvě. Určitě nejlepším řešením by bylo, 
kdyby se všechny dotační peníze rozdělovaly přímo do rozpoč-
tu obcí a každá obec si sama rozhodovala o svých potřebách 
a investicích. Na stranu druhou stát a celá Evropská unie má 
určité priority a představy o rozvoji společnosti a je jistě správ-
né, že má také nástroje, jak tyto priority prosazovat. Úkolem 
vedení města je sladění priorit státu a EU s potřebami města, 
využívat maximálně dotačních peněz, ale zároveň rozumně 
spravovat městský majetek ku prospěchu všech občanů. Bě-

hem uplynulého volebního období se podařilo získat pro naše 
město přes 36 mil. Kč v různých dotačních projektech, k tomu 
na rok 2014-2015 máme schváleno dalších 23 mil. Během pěti 
let tedy téměř 60 mil. korun na dotacích mimo rozpočet města. 
K tomu samozřejmě město přidalo vlastní fi nanční podíl. To 
dlouhodobé procento získaných dotací z celkových investic 
města je kolem 65 %. Vedle toho jsme investovali do ekono-
micky zajímavých projektů, které v budoucnu přinesou městu 
úsporu na běžných výdajích za elektřinu, plyn apod. Opravili 
jsme školu, školku, dům s pečovatelskou službou, investovali 
do bezpečnosti ve městě, kulturního domu, údržby silnic i zele-
ně, velký pokrok jsme udělali v separaci komunálního odpadu.  
Samozřejmě je toho ještě mnoho, co se dá zlepšovat, ale obrov-
ský dluh jsme měli dlouhodobě v podpoře sportu. Zastupitel-
stvo města nakonec 13 hlasy (jeden zastupitel byl proti a 3 byli 
omluveni) odsouhlasilo fi nancovat sportovní halu z vlastních 
zdrojů. Bude vyhlášeno výběrové řízení na banku, která celou 
akci bude fi nancovat. Již nyní máme příslib Československé 
obchodní banky, České spořitelny i Českomoravské záruční 
a rozvojové banky, které po zhodnocení současné ekonomic-
ké situace města i jeho dluhové služby mají zájem poskytnout 
městu úvěr s úrokem max.  2,5 %. Vlastní sportovní hala bude 
stát v místě dnešního škvárového fotbalového hřiště a spojo-
vacím krčkem bude propojena s budovou Spartaku, která bude 
také rekonstruována za dotace ze Státního fondu životního pro-
středí. Pokud vše dopadne podle plánu, v září 2015 budeme 
moci areál slavnostně otevřít. 
Chtěl bych tímto poděkovat všem zastupitelům za jejich prá-
ci během celého volebního období, zvlášť pak panu Jiřímu
Jakelovi, který odvedl pro město kus poctivé práce za téměř 
dvacet let působení v městském Zastupitelstvu i Radě města 
a pro další volební období již nekandiduje. Chtěl bych všechny 
spoluobčany pozvat k volebním urnám a popřát jim šťastnou 
ruku při volbě svých zastupitelů.
Svým hlasem rozhodujete o budoucnosti města Budišova 
nad Budišovkou.
Čtyři roky jste mohli číst mé příspěvky, myšlenky i představy
o rozvoji města. Je pochopitelné, že ne vždy byly tyto plány 
a představy shodné s představami všech občanů. Ne všechno 
se vždy podaří, a ne vše je tak, jak bychom si někdy přáli. 
Přesto mám jedno malé přání, které nejde získat z žádných do-
tačních peněz: „Buďme více hrdí na své město“.

Ing. Kyncl Rostislav, starosta města

Střípky z radnice

Městské zastupitelstvo rozhodlo o výstavbě sportovní haly

  Na začátku září nainstalovali pracovníci fi rmy Eltom ve 
spolupráci s našimi Tech. službami 5 nových LED svítidel 
veřejného osvětlení včetně sloupů a kabeláže na zákla-
dě projektové dokumentace. Ve Starých Oldřůvkách jsou 
2 světla u domu pana Záhumenského, v Budišově máme 
2 na ulici Nábřeží u nového hřiště MŠ a jedno za bytov-
kami u Chráněného bydlení. Na základě požadavků ob-
čanů jsme přidali 2 světla na křižovatce za poštou, jedno 

u fi rmy K+K, dále na cestě od muzea k DPS na Mlýnské 
strouze. 

 V parčíku na vjezdu do Budišova od Svatoňovic si můžete 
všimnout nově postaveného „Sloupu partnerství“. Jeho au-
torem je pan Lumír Moučka, jehož návrh odsouhlasila rada 
města. Původně měly být znaky města a partnerů křemen-
cové intarzie na břidlicových deskách, ale tato varianta se 
ukázala příliš drahá. Zvolili jsme tedy kombinaci kaleného 
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Rada města
Text usnesení byl upraven v souladu se zákonem č. 101/2000 
Sb., o ochraně osobních údajů a o změně některých zákonů, 
ve znění pozdějších předpisů. Občané uvedení v § 16 (občané 
České republiky s trvalým bydlištěm na území obce a fyzické 
osoby vlastnící na území obce nemovitost) a v § 17 (cizí stání 
občané, kteří jsou v obci hlášeni k trvalému pobytu, stanoví-
-li tak mezinárodní smlouva) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích
(obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, mají právo na
neupravený text usnesení, který je k dispozici na sekretariátu 
vedení města, Halaškovo náměstí 2, Budišov n/Budišovkou.

dne 7. července 2014
(Přítomno všech 5 členů Rady města,((
jednání řídil Ing. Rostislav Kyncl, starosta města)
 schvaluje úpravu rozpočtu města pro rok 2014 č. 37 v příjmo-

vé a výdajové části rozpočtu ve výši 30 440,- Kč, a to takto:
o v příjmové části rozpočtu

3639 – 3111 – Příjmy z prodeje pozemků   +30 440,- Kč 
o ve výdajové části rozpočtu

6310 – 5362 – Platby daní a poplatků státnímu roz-
počtu  +30 440,- Kč 

 schvaluje úpravu rozpočtu města pro rok 2014 č. 38 ve vý-
dajové části rozpočtu ve výši 200 000,- Kč
6409 – 5901 – Nespecifi kovaná rezerva -200 000,- Kč 
3149 – 5331 – Neinvestiční příspěvky zřízeným přísp. orga-
nizacím +200 000,- Kč 

 schvaluje úpravu rozpočtu města pro rok 2014 č. 39 ve vý-
dajové části rozpočtu ve výši 443 043,- Kč 
6409-5901-nespecifi kovaná rezerva -443 040,- Kč 
2169-6130-Pozemky +443 040,- Kč 

 schvaluje úpravu rozpočtu města pro rok 2014 č 40 v pří-
jmové části rozpočtu ve výši 170 000,- Kč
0000 – 4112 -Neinvestiční přijaté transfery se SR 

-170 000,- Kč 
0000 – 4122 – Neinvestiční přijaté transfery od krajů

+170 000,- Kč 
dne 11. srpna 2014
(Přítomni: 3 členové Rady města,
omluveni: Mgr. N. Vondroušová, O. Pražák,
další přítomní: MěÚ - Ing. H. Dlouhá, M. Zatloukalová,
jednání řídil: Ing. Rostislav Kyncl, starosta města)
 schvaluje úpravu rozpočtu města pro rok 2014 č. 41 v pří-

skla, pískovaných ná-
pisů a fólie umístěné 
na spojených, hladce 
opracovaných hrano-
lech. Barevné prove-
dení je vybráno tak, 
aby koncepčně ladilo 
s projektem Kraji-
ny břidlice. Na jedné 
straně jsou umístěny 
znaky Budišova a jeho 
přeshraničních partne-
rů: Powiatu Glubczyc-
kého, obce Stráňavy 
a Gminy Mszana. Na druhé straně je umístěn znak Moravy, 
Krajiny břidlice a Venkovského mikroregionu Moravice.
Nyní zbývá ještě navrhnout noční nasvětlení sloupu.

 Výběrové řízení na zhotovitele stavby „Stavební úpravy
objektu TJ Spartak“ bude již brzy ukončeno. Přihlásilo se
5 uchazečů, přičemž oproti projektové ceně 6,2 mil. korun
bez DPH klesly nabídky o 25 – 30% z původní ceny. Nyní
probíhá hodnocení nabídek. Firmy mají v harmonogramu
prací začátek stavebních prací říjen 2014, záleží ovšem, jak 

rychle bude provedena kontrola veřejné zakázky ze strany 
Státního fondu životního prostředí.

 Během prázdnin a v měsíci září byl položen v rámci oprav 
nový asfaltový koberec na 3 600 m² místních komunika-
cích, což představuje přibližně 1 km nově vyasfaltované 
vozovky. Asfaltovali jsme v horní části Podlesí, nádvoří 
v Gutramovicích, vnitroblok bytovek za Linasetem, cestu 
od muzea po DPS a Základní školu a chodník na Křivé ulici.

Ing. Patrik Schramm, místostarosta města

hé straně je umístěn znak Moravy rychle bude provedena kontrola veřejné zakázky ze strany
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jmové a výdajové části rozpočtu ve výši 235 938,35 Kč, 
a to takto:

o v příjmové části rozpočtu 
6409 – 2329 – Ostatní nedaňové příjmy j.n. +235 938,35 Kč 

o ve výdajové části rozpočtu
6409 – 5901 – Nespecifi kovaná rezerva +235 938,35 Kč

 schvaluje použití rezervního fondu příspěvkové organizaci 
Technické služby města Budišov nad Budišovkou k úhradě 
nákladů spojených s pořízením motorového vozidla Citroen 
Xsara ve výši 36 500,- Kč a na úhradu materiálu zakoupené-
ho pro svozové vozidlo IVECO Daily ve výši 15 658,- Kč,

 schvaluje vyřazení opotřebovaného majetku Mateřské 
školy Budišov nad Budišovkou, příspěvkové organizace 
formou likvidace dle přiložených návrhů, ukládá ředitelce 
příspěvkové organizace předložit likvidační protokoly k vy-
řazenému majetku fi nančnímu a správnímu odboru města 
v termínu 30. 8. 2014,

 schvaluje smlouvu o výpůjčce nemovitosti – plocha o vý-
měře 1 m2 na budově č. p. 685 na ul. Berounská, Budišov 
nad Budišovkou (budova AČ) za účelem umístění elektro-
nického informačního monitoru pro cestující a pověřuje 
podpisem smlouvy starostu města,

 schvaluje zveřejnění záměru města na převod pozemků 
z majetku města:

o k. ú. Budišov nad Budišovkou 
ppč. 1871/1 TTP o výměře 261 m2

ppč. 1701/2 zahrada o výměře 1 349 m2

o k. ú. Guntramovice:
ppč. 483 zahrada o výměře 178 m2

o k. ú. Podlesí nad Odrou:
ppč. 198/3 zahrada o výměře 1 031 m2

 neschvaluje zveřejnění záměru města na převod pozemků 
v majetku města: 

o k. ú. Staré Oldřůvky:
ppč. 136/1 zahrada o výměře 985 m2

ppč. 135/4 ost. plocha o výměře 857 m2

 schvaluje zveřejnění záměru města na pronájem pozemků 
v majetku města: 

o k. ú. Budišov nad Budišovkou:
ppč. 1780/1 a 1779/1 části parcel o výměře cca 1 500 m2

ppč. 2584/4 o výměře 996 m2

ppč. 2581/2 o výměře 793 m2

ppč. 2581/4 o výměře 929 m2

ppč. 2581/5 o výměře 932 m2

ppč. 2581/6 o výměře 939 m2

ppč. 2584/5 o výměře 963 m2

o k. ú. Guntramovice:
ppč. 485 část parcely o výměře cca 250 m2

ppč. 539 část parcely o výměře cca 60 m2

 doporučuje zastupitelstvu města schválit darovací smlouvu 
na převod nemovitostí:
Areál Domova důchodců LETOKRUHY v Budišově nad 
Budišovkou
pozemek p. č. st. 709 zast. plocha a nádvoří o výměře 
436 m2, jehož součástí je stavba s č. p. 650 – obč. vybavenost, 
pozemek p. č. st. 930 zast. plocha a nádvoří o výměře 56 m2, 
jehož součástí je stavba bez č. p. – jiná stavba,
pozemek p. č. st. 929 zast. plocha a nádvoří o výměře 
102 m2, jehož součástí je stavba bez č. p. – jiná stavba,
pozemek p.č. 275/1 ostatní plocha – zeleň
stavby na ppč. 275/1, které nepodléhají zápisu do katastru 
nemovitostí

 schvaluje vyhlášení výběrového řízení na služby – poskyt-

nutí bankovního úvěru na fi nancování projektu „Stavba 
sportovní haly - Budišov nad Budišovkou“, jmenuje komisi
pro otevírání obálek ve složení:
Člen komise Náhradník člena komise
Ing. Rostislav Kyncl Gabriela Roháčová, DiS. 
Ing. Patrik Schramm  Roman Tyl
Blanka Dosedělová Miroslav Švancar
a jmenuje komisi pro hodnocení nabídek ve složení:
Člen komise Náhradník člena komise
Ing. Rostislav Kyncl  Radim Němeček
Gabriela Roháčová, DiS.  Marie Stránská, DiS.
Ing. Hana Dlouhá  Monika Tóthová 
Ivo Hasala  Ing. Kateřina Bečicová 
Ing. Patrik Schramm  Pavel Malec

 bere na vědomí výsledek výběrového řízení na stavební
práce v rámci projektu „Stavba sportovní haly - Budišov 
nad Budišovkou“ a doporučuje zastupitelstvu města po-
věřit starostu podpisem Smlouvy o dílo s vítěznou fi rmou
FEMONT OPAVA s.r.o.,Vávrovická 274/90, 747 73 Opava, 
IČ: 47154918,

 schvaluje vyhlášení výběrového řízení na dodávku učeb-
ních pomůcek v rámci projektu „Vybavení učebny fyziky 
a chemie pro ZŠ Budišov n/B.“ a jmenuje komisi pro oteví-
rání obálek a hodnocení nabídek ve složení:
Člen komise Náhradník člena komise
Ing. Rostislav Kyncl Ing. Patrik Schramm
Gabriela Roháčová, DiS. Marie Stránská, DiS.
Mgr. Natálie Jaššová Mgr. Hana Hladišová 

 schvaluje výši dotací na palivo nízkoemisního vytápění 
v obytných domech na území města Budišov nad Budišov-
kou dle přiloženého materiálu,

 neschvaluje přijetí trvale nepotřebného majetku - vozidla 
MITSUBISHI PAJERO, RZ: 5T5 6891, nabízeného organi-
zací Technické služby města Budišov nad/B., p. o. do majet-
ku města a schvaluje organizaci prodej trvale nepotřebného 
majetku, vozidla MITSUBISHI PAJERO, RZ: 5T5 6891,
minimálně za cenu dle znaleckého posudku + náklady na
znalecký posudek,

 schvaluje pronájem nebytových prostor, na náměstí Repub-
liky č. p. 158 v Budišově nad Budišovkou paní T. S. Nájem-
ní smlouva bude uzavřena od 15. 8. 2014 na dobu neurčitou,

 schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě ze dne 28. 1. 2014 na 
stavební práce v rámci projektu „Dětské hřiště – zahrada 
v přírodním stylu při MŠ Budišov nad Budišovkou“ ve 
výši 70 884,-Kč bez DPH a pověřuje starostu města pod-
pisem Dodatku smlouvy o dílo ze dne 28. 1. 2014 fi rmou 
AC AERO s.r.o., Ke Koupališti 944/15a Odry, 742 35, IČ:
28586409,

 schvaluje úpravu rozpočtu města pro rok 2014 č. 42 ve vý-
dajové části rozpočtu ve výši 180 000,- Kč
6409 – 5901 – Nespecifi kovaná rezerva -180 000,- Kč
2169 – 6121 – Stavebnictví +180 000,- Kč

 schvaluje úpravu rozpočtu města pro rok 2014 č. 43 ve vý-
dajové části rozpočtu ve výši 60 000,- Kč
2221 – 5193 – Výdaje na dopravní obslužnost -40 000,- Kč
2310 – 5493 – Účelové neinv. transfery fyzickým osobám 
-20 000,- Kč
2169 – 5492 – Dary obyvatelstvu +60 000,- Kč

 doporučuje zastupitelstvu města schválit odkoupení nemo-
vitostí do majetku města:

o k. ú. Budišov nad Budišovkou:
pozemek p. č. st. 926 zast. plocha a nádvoří o výměře
239 m2, jehož součástí je stavba bez čp/če – jiná stavba,



BUDIŠOVSKÝ ZPRAVODAJ

6

Zastupitelstvo města
Text usnesení byl upraven v souladu se zákonem č. 101/2000 
Sb., o ochraně osobních údajů a o změně některých zákonů, 
ve znění pozdějších předpisů. Občané uvedení v § 16 (občané 
České republiky s trvalým bydlištěm na území obce a fyzické 
osoby vlastnící na území obce nemovitost) a v § 17 (cizí stání 
občané, kteří jsou v obci hlášeni k trvalému pobytu, stanoví-
-li tak mezinárodní smlouva) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích
(obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, mají právo na
neupravený text usnesení, který je k dispozici na sekretariátu
vedení města, Halaškovo náměstí 2, Budišov nad Budišovkou.

dne 3. září 2014
(Přítomno: 14 členů zastupitelstva města,
omluveni: Ing. F. Vrchovecký, Ing. Z. Mitická, P. Bačkovský
další přítomní: MěÚ - Ing. H. Dlouhá, G. Roháčová, DiS,

M. Zatloukalová; J. Skalková, KÚ MSK – p. Vajda, p. Rychlík, fa 
Femont – p. Šrajbr, p. Pavel, Domov Letokruhy – Mgr. Molková,
jednání řídil Ing. Rostislav Kyncl, starosta města)
 schvaluje darovací smlouvou na převod nemovitostí z ma-

jetku města:
Areál Domova důchodců LETOKRUHY v Budišově n. B.
pozemek p. č.  st. 709 zast. plocha a nádvoří o výměře 
436 m2, jehož součástí je stavba s č. p. 650 – obč. vybavenost
pozemek p. č. st. 930 zast. plocha a nádvoří o výměře 56 m2, 
jehož součástí je stavba bez č. p. – jiná stavba
pozemek p. č. st. 929 zast. plocha a nádvoří o výměře 
102 m2, jehož součástí je stavba bez č. p. – jiná stavba
pozemek p. č. 275/1 ostatní plocha – zeleň
stavby na ppč. 275/1, které nepodléhají zápisu do katastru 
nemovitostí 

pozemek p. č. 2368/1 ostatní plocha – manipulační plocha
o výměře 3 084 m2,
pozemek p. č. 2368/11 ostatní plocha – jiná plocha o výmě-
ře 587 m2

 schvaluje zveřejnění záměru města na převod nemovitosti
z majetku města: 

o k. ú. Budišov nad Budišovkou:
objekt s č. p. 444 – stavba tech. vybavení na ppč. st. 1171
zast. plocha a nádvoří,

dne 27. srpna 2014
(Přítomni: 4 členové rady města,
omluvena E. Holoušková,
další přítomní: MěÚ - Ing. H. Dlouhá, MŠ - Mgr. S. Novotná)
 schvaluje zveřejnění záměru města na převod pozemků

z majetku města:
o k. ú. Budišov nad Budišovkou:

ppč. st. 186 zast. plocha a nádvoří - zbořeniště o výměře
113 m2

ppč. 125/1 TTP o výměře 167 m2

ppč. 755/1 orná půda o výměře 891 m2

ppč. 3567/2 ost. plocha a ppč. 3563/1 ost. plocha – části
parcel o výměře cca 400 m2

o k. ú. Guntramovice:
ppč. 307/1 orná půda o výměře 348 m2

o k. ú. Podlesí nad Odrou:
ppč. 87/2 TTP o výměře 374 m2

ppč. 56/3 zahrada o výměře 77 m2

ppč. 2268/29 ost. plocha – část o výměře cca 150 m2

 doporučuje zastupitelstvu města schválit zprávu o činnosti
kontrolního výboru za rok 2013,

 ukládá řediteli SVČ zpracování koncepce provozování
a předložení ekonomického odhadu provozních nákladů 
a zisku bufetu pod správou příspěvkové organizace, vypsání
výběrového řízení na přijetí 1 - 2 zaměstnanců a předložení
jeho výsledku radě města,

 ukládá místostarostovi města prověřit možnost zajištění
pojízdné prodejny do místních částí města (Staré Oldřůvky,
Podlesí Guntramovice),

 schvaluje výsledek hospodaření města a příspěvkových
organizací za 1. pololetí r. 2014,

 doporučuje zastupitelstvu města schválit Smlouvu o po-
skytování sociálních služeb a poskytování příspěvku na čin-
nost s neziskovou organizací Charita Odry,

 schvaluje vyřazení opotřebovaného nepotřebného majetku

Technických služeb města Budišov nad Budišovkou, p. o. – 
vozidla Felicia Combi RZ OPK 5379 formou jeho likvidace 
a ukládá řediteli příspěvkové organizace Technické služby
města Budišov nad Budišovkou předložit likvidační proto-
koly k vyřazenému majetku odboru FaS města v termínu do 
30. 9. 2014,

 schvaluje Smlouvu o dílo č.19/08 ER 556 mezi městem Bu-
dišov n/B. a fi rmou ENBRA a.s., pověřuje starostu podpi-
sem smlouvy, schvaluje Smlouvu o odečítání a rozúčtovací 
službě č. 21/14 EMS mezi městem Budišov n/B. a fi rmou 
ENBRA a.s. a pověřuje starostu podpisem smlouvy,

 bere na vědomí Urbanistickou studii s regulačními prvky 
– Halaškovo náměstí – náměstí Republiky v Budišově nad 
Budišovkou,

 doporučuje zastupitelstvu města schválit změnu „Podmí-
nek pro poskytnutí fi nančního příspěvku na vybudování do-
mácí ČOV“ dle poskytnutého materiálu,

 schvaluje Středisku volného času, p. o., Budišov nad 
Budišovkou přijetí dvou fi nančních darů v celkové výši 
40 000,- Kč – tento sponzorský dar je poskytnut od fa. Se-
ven Sport Praha 10 000,- Kč a fa Linaset, a.s. Budišov n/B. 
30 000,- Kč,

 bere na vědomí výsledek výběrového řízení na dodávku 
učebních pomůcek v rámci projektu „Vybavení učebny fy-
ziky a chemie pro ZŠ Budišov n. B.“ a pověřuje starostu 
podpisem Smlouvy o dílo s vítěznou fi rmou KDZ, spol. 
s r.o., Vizovice, Razov 1256, 763 12, IČ: 15526691,

 bere na vědomí žádost N. P. o přidělení bytu č. 9 ul. Be-
rounská 667 a ukládá sociální a bytové komisi předložit své 
stanovisko k přidělení bytu do 10. 9. 2014 radě města,

 schvaluje p. o. Technické služby města Budišov nad Bu-
dišovkou zveřejnění záměru na pronájem nebytového pro-
storu Restaurace ve Starých Oldřůvkách s tím, že nájemní 
smlouva bude uzavřena od 1. 10. 2014 na dobu neurčitou,

 schvaluje přijetí pracovníka asistenta pedagoga v MŠ Bu-
dišov nad Budišovkou na školní rok 2014/2015 s tím, že fi -
nanční záležitosti budou projednány na dalším jednání rady 
města,

 schvaluje přílohu č. 2 ke Školnímu vzdělávacímu programu 
v Mateřské škole Budišov nad Budišovkou, p. o., „Vzdělá-
vání mimořádně nadaných dětí“,

 schvaluje přílohu č. 3 ke Školnímu vzdělávacímu programu 
v Mateřské škole Budišov nad Budišovkou, p. o., Plán envi-
ronmentální výchovy, přírodní zahrada v MŠ“.
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Dárce - město Budišov nad Budišovkou, obdarovaný - Mo-
ravskoslezský kraj
a pověřuje podpisem smlouvy starostu města,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 bere na vědomí Urbanistickou studii s regulačními prvky í
– Halaškovo náměstí – náměstí Republiky s těmito připo-
mínkami - ukládá radě města do domácností distribuovat an-
ketní lístky a na stránky města umístit anketu ohledně studie, 
schvaluje zveřejnění této studie na úřední desce po dobu jed-
noho měsíce, ukládá radě města připravit veřejné projednání 
s občany a paní architektkou Veselou (autorkou projektu),
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 schvaluje Dodatek č. 10 ke Smlouvě o budoucí smlou-
vě kupní, budoucí prodávající - město Budišov nad Bu-
dišovkou, IČO: 00299898, zastoupené Ing. Rostislavem 
Kynclem, starostou města, budoucí  kupující - Severomo-
ravské vodovody a kanalizace Ostrava a.s., IČO: 45193665, 
zastoupené prof. Dr. Ing. Miroslavem Kynclem, generálním 
ředitelem,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 schvaluje kupní smlouvu na převod pozemků z majetku 
města:

o k. ú. Budišov nad Budišovkou:
ppč. st. 1171 zast. plocha a nádvoří  - pozemek pod stavbou 
– ČOV o výměře 95 m2

ppč. 1114/2 ost. plocha o výměře 1 348 m2

ppč. 1115/4  ost. plocha o výměře 12 m2

ppč. 923/5 ost. plocha o výměře 53 m2 (část ppč. 923/1 díl 
„b“ o výměře 8 m2, část ppč. 923/2 díl „a“ o výměře 5 m2

a část ppč. 923/3 díl „c“ o výměře 40 m2)
vše areál ČOV Budišov nad Budišovkou
kupní cena se stanoví na cenu ve výši 202 476,- Kč
a pověřuje starostu města podpisem smlouvy,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 schvaluje Smlouvu o zřízení služebnosti inženýrské sítě ve 
prospěch oprávněného – Severomoravské vodovody a ka-
nalizace Ostrava a.s. – k pozemkům, pod jejichž částmi po-
vrchu jsou uloženy kanalizační stoky - pozemky parc. č.:
1115/3 ostatní plocha o výměře 1 165 m2

1114/1 ostatní plocha o výměře 5 800 m2

776/2 ostatní plocha o výměře 840 m2

134 zahrada o výměře 338 m2

3562 ostatní plocha o výměře 74 m2

3568/2 ostatní plocha o výměře 8 305 m2

3568/4 ostatní plocha o výměře 1 114 m2

2313/1 ostatní plocha o výměře 2 667 m2

2317/3 ostatní plocha o výměře 869 m2

3490/2 ostatní plocha o výměře 742 m2

3490/3 ostatní plocha o výměře 1 243 m2

3566/1 ostatní plocha o výměře 2 935 m2

3567/2 ostatní plocha o výměře 2 836 m2

59/3 zahrada o výměře 920 m2

923/2 ostatní plocha o výměře 1 294 m2

61/2 ostatní plocha o výměře 282 m2

86/1 zahrada o výměře 93 m2

90 zahrada o výměře 138 m2

140 zahrada o výměře 182 m2

stavební 274 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 529 m2

stavební 327 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 463 m2

stavební 389 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 219 m2

stavební 745 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 103 m2

1652/7 ostatní plocha o výměře 412 m2

3566/5 ostatní plocha o výměře 79 m2

3566/20 ostatní plocha o výměře 3 420 m2

3566/21 ostatní plocha o výměře 2 333 m2

3567/1 ostatní plocha o výměře 12 623 m2

3584/1 ostatní plocha o výměře 9 988 m2

3659 ostatní plocha o výměře 427 m2

3660 ostatní plocha o výměře 204 m2

vše k.ú. Budišov nad Budišovkou
Služebnost inženýrské sítě spočívá v povinnosti vlastníka 
pozemků:
Strpět uložené kanalizační stoky, které jsou uloženy pod po-
vrchem částí výše uvedených pozemků tak, jak je vyznače-
no v geometrických plánech, které budou nedílnou součástí 
této smlouvy,
strpět přístup a příjezd oprávněného nebo jím pověřených 
fyzických a právnických osob na shora uvedené pozemky 
za účelem zajištění provozu inženýrské sítě, jakož i vjezd 
a odjezd motorových vozidel a mechanismů za účelem pro-
vádění oprav, rekonstrukce, kontroly či odstranění tohoto 
kanalizačního potrubí – právo chůze a jízdy,
zdržet se budování staveb, vysazování trvalých porostů 
ovocných či lesních stromů, víceletých keřů nad uloženým 
kanalizačním potrubím v  rozsahu výše uvedených geome-
trických plánů,
přičemž služebnost inženýrské sítě se zřizuje na dobu neur-
čitou, úplatně, a to za jednorázovou úplatu ve výši 500,- Kč 
+ (21 % DPH), 105,- Kč DPH, celkem v částce 605,- Kč,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 schvaluje podání žádosti Státnímu pozemkovému úřadu ČR 
o uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene - trojdoho-
da mezi vlastníky pozemků ppč. 1120/3 a 3454/6 – Státním 
pozemkovým úřadem ČR, oprávněným SmVaK Ostrava 
a. s.  a investorem Městem Budišov nad Budišovkou -  po-
zemky jsou dotčeny kanalizačními stokami – ČOV Budišov 
nad Budišovkou,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 schvaluje vykoupení pozemků ppč. 388/13 a 388/14, k. ú. 
Budišov nad Budišovkou, do majetku města až po stanovení 
odhadní ceny,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 neschvaluje a odmítá úplatný převod pozemků parcel 
č.: 200, 3654, k. ú. Budišov nad Budišovkou do majet-
ku města a schvaluje bezúplatný převod pozemků parcel 
č.: 200, 3654 v k. ú. Budišov nad Budišovkou do majetku 
města z důvodu veřejného zájmu – jedná se o veřejná pro-
stranství a chodníky v Budišově nad Budišovkou sloužící 
široké veřejnosti,
(13 pro, 0 proti, 0 se zdrželo, hlasování nebyla přítomna 
Mgr. I. Tomandlová)

 neschvaluje převod pozemku ppč. 1542/1 TTP (bývalá sklád-
ka  - směr Podlesí), k. ú. Budišov nad Budišovkou do majet-
ku města, ukládá radě města prověřit další možnosti řešení 
převodu pozemku ppč. 1542/1 TTP (bývalá skládka - směr 
Podlesí), k. ú. Budišov nad Budišovkou do majetku města,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 bere na vědomí výsledek výběrového řízení na stavební 
práce v rámci projektu „Stavba sportovní haly - Budišov 
nad Budišovkou“, pověřuje starostu podpisem Smlouvy 
o dílo s vítěznou fi rmou FEMONT OPAVA s.r.o.,Vávrovic-
ká 274/90, 747 73 Opava, IČ: 47154918 a schvaluje, že 
nově postavená sportovní hala a ostatní nemovitosti, které 
budou tvořit s halou funkční celek, budou využívány k eko-
nomické činnosti města, zejména pronájmům,
(13 pro, 1 proti – R. Němec, 0 se zdrželo)
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Investiční akce, opravy, rekonstrukce a projekty 
v letech 2010 – 2014

Tabulka uvedená níže zahrnuje investiční akce v předchozích 
čtyřech letech. Nejsou zde však uvedeny jen investice typu 
zateplení a výměny oken apod., ale i „měkké projekty“, 
což jsou hlavně akce v rámci přeshraniční spolupráce 
a ve výčtu nechybí také rekonstrukce a opravy svěřeného 
majetku (chodníky, mosty, komunikace, osvětlení apod.). 
Je potřeba zmínit, že na tyto investice jsme použili pouze 
jeden úvěr a půjčku s následným převodem fi nancí ze 
Správy lesů a technických služeb. To jsme ještě na splátkách 
uhradili 6 mil. starých úvěrů. Jistě, výrazně nám pomohl 

také zvýšený příspěvek z rozpočtového určení daní, který 
přichází ze státní kasy, ale přistupují k tomu také úspory 
na provozu, úspory z pravidelných soutěží cen elektrické 
energie a telekomunikačních služeb a úspory za vytápění. 
V uplynulých dvou letech jsme zateplili z dotací 5 budov ve 
vlastnictví města a další 2 zateplovačky budou následovat. 
Následné úspory na vytápění tak prakticky každoročně městu 
generují zisk, který se dá následně použít na údržbu majetku. 
Tak jako tomu bylo v letošním roce, kdy jsme nemalou částku 
použili na opravy komunikací a chodníků.

 sch valuje Zakladatelskou listinu společnosti TeSport Bu-
dišov nad Budišovkou, s.r.o. dle přílohy, schvaluje určení
jednatele společnosti Ing Rostislava Kyncla a schvaluje ur-
čení dozorčí rady společnosti ve složení Radim Němeček,
Ivo Hasala, Ing. Pavel Jílek, Mgr. Jan Vondrouš, Jaroslav
Kostecki,
(10 pro, 0 proti, 4 se zdrželi – E. Holoušková, R. Němec, 
D. Sekerková, J. Jakel )

 bere na vědomí zprávu o plánovaných a probíhajících in-
vestičních akcích města Budišov nad Budišovkou,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 bere na vědomí zprávu o projektu „Rekonstrukce a moderni-
zace veřejných prostranství v obcích mikroregionu Moravice“,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 schvaluje zprávu o činnosti pečovatelské služby v Budišo-
vě nad Budišovkou poskytované Charitou Odry,

(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
 schvaluje zprávu o činnosti kontrolního výboru za rok 

2013,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 schvaluje Smlouvu o poskytování sociálních služeb a po-
skytování příspěvku na činnost s neziskovou organizací 
Charita Odry a pověřuje starostu města podpisem Smlouvy 
o poskytování sociálních služeb a poskytování příspěvku na 
činnost s neziskovou organizací Charita Odry,
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

 schvaluje změnu Podmínek pro poskytnutí fi nančního pří-
spěvku na vybudování domácí ČOV, schvaluje příspěvek 
pro SVJ Dukelská 705, 706 ve výši 100 000,- Kč za předpo-
kladu, že budou splněny náležitosti žádosti o příspěvek na 
vybudování domácí ČOV.
(14 pro, 0 proti, 0 se zdrželo).



V tomto měsíci došlo na Opavsku v domově pro seniory k dal-
šímu zbytečnému požáru vzniklého pádem rozsvícené lampič-
ky do ložního prádla. Imobilní osoba si svítila ve večerních ho-
dinách lampičkou umístěnou nad postelí, při sledování televize 
usnula a během spánku strhla lampičku do hořlavého povlečení 
postele. Povlečení vlivem vysoké teploty žárovky začalo hořet. 
Naštěstí personál ucítil na chodbě zplodiny hoření a počínající 
požár včas zpozoroval a uhasil. V době zpozorování požáru 
se na posteli stále nacházela spící, nic netušící, osoba.  Co se 
ale mohlo stát, pokud by si požáru nikdo nevšimnul, to raději 
nedomýšlet. Přitom požáry způsobené nevhodně umístěnými 
svítidly v blízkosti hořlavých látek nejsou výjimkou.
V letech 2007-2012 došlo k celkem k 883 požárům od zdrojů 
k osvětlení, kdy přímáškoda byla vyčíslena na 507991,6 tisíc 
Kč. Naneštěstí došlo i k 14 úmrtím a 105 zraněním. Žárovky 
způsobily v letech 2007-2012 celkem 239 požárů, při kterých 
zemřelo celkem 12osob. Nejčastějším prostorem, kde způsobi-
ly požár, bylo prostředí soukromých domácností (65%).
Elektrická žárovka není pouze zdrojem světla, ale i tepla, které 

vzniká přeměnou elektrické energie. Vzniklé teplo je odvádě-
no do okolí povrchem skleněné baňky žárovky, čímž dochází 
kochlazování žárovky. Pokud dojde kčástečnému nebo úplné-
mu omezení odvodu tepla, může povrchová teplota žárovky 
dosáhnout teploty vznícení některých materiálů.
Mezi nejvíce ohroženou skupinu osob patří osoby se sníženou 
schopností pohybu a orientace jako jsou senioři a malé děti. 
Seniory jsou tyto světelné zdroje užívány ke čtení v posteli. 
Malým dětem ponechávají tyto světelné zdroje spuštěné, bez 
dozoru, rodiče v jejich pokojích. 
K iniciaci požáru dochází vlivem převrhnutí nebo stržení 
světelného zdroje na hořlavý materiál jako je třeba povlečení 
popř. při zakrytí světla právě kusem látky. Tyto osoby jsou 
v případě požáru vystaveny značnému nebezpečí – obtížná 
evakuace z místa požáru, omezená schopnost pohybu těch-
to osob, mnohdy ani nemožnost ohlášení zpozorovaného 
požáru dalším osobám a přivolání si pomoci.
Při umístění světelných zdrojů ve Vaší domácnosti dbejte zvý-
šené opatrnosti. V případě, že není nezbytně nutné ponechat 
svítidlo v zapnutém stavu, raději jej vypněte.

O stromech a lesích již byla popsána spousta papíru, vyřčeno 
mnoho myšlenek a svedeno mnoho bitev ohledně jejich záchra-
ny. Nicméně pořád to je zřejmě málo. Mnoho lidí bere stromy 
na vědomí pouze okrajově a často jen v „hraničních“ situacích, 
kdy buď některý strom (nebo stromy) chtějí za každou cenu 
pokácet, či naopak za každou cenu zachovat. Rozdmýchávají 
se vášně, debaty a spory. Je smutné, že se o stromech píše a de-
batuje většinou až v případě jejich (případné) smrti (pokácení). 
O stromech živých, nikým a ničím neohrožených, se povětši-
nou mlčí a berou se jako každodenní samozřejmost nezasluhu-
jící si naši větší pozornost. A to je velká škoda. Teď na podzim 
se nám stromy ukazují v mimořádně podmanivém barevném 
provedení, lákají naše oči, oslovují lidská srdce a duše ještě 
více než obvykle. Zkusme se proto na stromy a jejich symboli-
ku podívat, pro změnu z většího nadhledu.

Strom je jedním z nejmocnějších symbolů lidstva. Je ztěles-
něním života, výrazem sjednocení tří říší (nebeské, pozemské
a vodní) a osou, kolem níž je uspořádán celý svět. Staré národy 
většinou věřily, že strom je nabit spoustou božské tvůrčí ener-
gie, kterou může zasvěcený využít k získání přístupu k jiným
formám života. Strom byl uctíván téměř ve všech částech svě-
ta, kde bylo příznivé podnebí pro jeho růst. Některé symbo-
lické významy stromu jsou skutečně všeobecně platné. Věčně
zelené stromy symbolizují dlouhověkost a nesmrtelnost, za-
tímco opadavé obrodu a znovuzrození. V obou případech však 
ujišťují lidstvo o plynulosti bytí. Jednotlivé druhy stromů si 
získaly v různých kulturách různé významy. Keltové a seveřa-
né chovali ve velké úctě dub. Keltové podle stromů dokonce
sestavili stromový kalendář. Známe světový strom yggdrasil,
který pro Germány představuje jasan. U Keltů čím byl strom
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Částky uvedené pro roky 2014 - 2015 jsou většinou před 
výběrovým řízením, je zde předpoklad, že se sníží.
Závěrem bych rád poděkoval všem těm, se kterými jsem
mohl po uplynulé čtyři roky spolupracovat. Ať již to byli
pracovníci městského úřadu a jeho příspěvkových organizací,
kolegyně a kolegové ze zastupitelstva nebo také zástupci 
zájmových sdružení a organizací. Vůbec všem, kteří pro naše
městečko a jeho místní části něco dělají a přispívají k tomu, 
aby se nám tady žilo spokojeně a lépe. Takových jsem naštěstí
potkal mnoho, což člověka nabíjí do další práce a naplňuje
optimismem do budoucna.

Ing. Patrik Schramm, místostarosta města

I běžná žárovka může zabíjet

Stromy a my
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Kácení stromů – kdy ano a kdy ne

Volby do zastupitelstev se blíží - jak můžeme volit?

V poslední době se pozornost mnoha občanů Budišova upřela
k tématu kácení stromů. Mnozí si všimli, že aleje stromů podél
cest vedoucích směrem ke Dvorcům a směrem k Malé hrázi jsou
označeny barvou a zřejmě mají být pokáceny. Chtěla bych tímto
znovu osvětlit problematiku kácení dřevin rostoucích mimo les.
O povolení ke kácení stromů mimo lesní pozemky rozhoduje
místně příslušný orgán ochrany krajiny a přírody, v katastrálním
území Budišova nad Budišovkou je to Městský úřad v Budišo-
vě nad Budišovkou. Po podání žádosti o povolení ke kácení se
vede správní řízení a kácení je možno povolit jen a pouze ze zá-
važných důvodů striktně vymezených zákonem č. 114/1992 Sb.,
O ochraně krajiny a přírody. O povolení ke kácení žádá vlast-
ník pozemku, na kterém se strom (případně stromy nebo aleje)
nachází. Nepřichází v úvahu povolit kácení zdravých stromů
z důvodu „obtěžujícího“ listí, stínění, argumentů nevhodnosti
umístění stromu a podobně.
Aleje vedoucí ke Dvorcům a k Malé hrázi jsou v majetku spo-

lečnosti Lesy ČR a skutečně byla podána žádost o kácení těchto 
stromů, tvořících aleje. Vzhledem k tomu, že aleje jsou význam-
ným prvkem v krajině a podílí se na tvorbě krajinného rázu, 
posuzuje se kácení alejí ještě mnohem přísněji než jednotlivé 
stromy. Orgán ochrany krajiny a přírody je povinen přistupovat 
k posouzení mimořádně pečlivě a zodpovědně. Z důvodu velké-
ho množství stromů uvedených v žádosti o povolení ke kácení 
byla k posuzování přizvána Ing. Eva Mračanská z Agentury pro 
ochranu přírody a krajiny ČR, soudní znalkyně v oboru dendro-
logie. Dle předběžných závěrů je zřejmé, že rozhodně nebude 
povoleno kácení celých alejí, pouze několika jedinců ve skuteč-
ně havarijním stavu.
Ochranu dřevin nařizuje nejen výše zmíněný zákon, ale měly by 
to být především morální zásady a hodnoty každého z nás, díky 
kterým se bude kácení stromů v našem okolí dít citlivým způ-
sobem a pouze v těch případech, kdy je to skutečně nezbytné.

Gabriela Roháčová, DiS.

Pro volební období let 2014 - 2018 bude do Zastupitelstva 
města Budišova nad Budišovkou v pátek 10. října a v sobotu
11. října voleno 15 zastupitelů. 
Podle § 34 zákona č. 491/2001 Sb., o volbách do zastupitelstev 
obcí v platném znění je možné volit několika způsoby. Stručně 
uvádíme jednotlivé možnosti, přičemž kurzívou je zjednodušeně 
vysvětlen princip volby:

1. Volit pouze jednu stranu
Volič označí křížkem v rámečku před názvem kandidátky 
pouze jednu volební stranu. Tím dává hlas všem kandidátům 
této strany a to v pořadí, ve kterém jsou jednotliví kandidáti 
napsáni na této kandidátce. 
Pokud by byla označena tímto způsobem více než jedna volební 
strana, byl by takový hlas neplatný. 
V tomto případě má volič jasno, kterou stranu podporuje, dává 
jí silný mandát a respektuje pořadí, které mezi sebou dohodli 
členové této kandidátky. Vyjadřuje tím také souhlas s jejím 
programem. Takováto volba je z hlediska síly při prosazování 
konkrétního programu nejlepší.

2. Volit vybrané osobnosti
Volič označí křížkem v rámečku před jménem toho kandidáta, 
pro kterého hlasuje, a to z kterékoliv volební strany. Na volebním 

lístku tedy může zakřížkovat svých vybraných 15 lidí. 
Pokud by bylo označeno tímto způsobem více než 15 kandidátů, 
je takový hlas neplatný.
Tento způsob volby je v komunálních volbách sice pochopitelný 
(volič nevolí strany, ale „osobnosti“), nicméně je třeba si 
uvědomit, že osobnosti z různých stran reprezentují různé 
programy, a takto „namixované“ zastupitelstvo pak může být 
kolektivem lidí s protichůdnými názory na správu a řízení města.

3. Kombinace obou předchozích způsobů - volit jednu 
stranu a vybrat si i další kandidáty z jiných stran

Volič označí křížkem v rámečku před názvem kandidátky jednu 
volební stranu, ale dále si může vybrat (označí křížkem před 
jménem kandidáta) ještě i své favority z jiných stran. V tomto 
případě je dán hlas přednostně těmto jednotlivě označeným 
kandidátům, a teprve potom je z označené volební strany dán 
hlas ostatním kandidátům podle jejich pořadí na hlasovacím 
lístku, pouze však tolika kandidátům, kolik jich zbývá do počtu 
volených členů zastupitelstva obce. 
Pokud by byla tímto způsobem označena více než jedna volební 
strana nebo více kandidátů, než je 15, byl by takový hlas neplatný. 
Třetí způsob dává ještě poměrně silný mandát zvolené 
kandidátce a dále preferuje i několik dalších kandidátů z jiných 

starší, tím byl posvátnější, zejména jabloň a líska, za které pla-
til trest smrti. Za poražení jiného ze sedmi náčelnických stro-
mů, ke kterým patřil například dub, tis, jasan, jedle, olše nebo
bříza byla za poškození určena pokuta. Posvátné byly i háje
a aleje. Jasan najdeme i v jedné indiánské legendě o stvoře-
ní světa: „Bůh stvořitel vystřelil šíp na jasan. Z rány vytekla
jasanová krev a z ní vznikl člověk.“ Buddhismus zná strom 
procitnutí, což je posvátný fíkovník, který se vyskytuje v Indii
pod jménem pipul a je uctíván jako strom stvoření a osvícení. 
Pod takovým fíkovníkem měl dle pověsti prožít Buddha svoje
osvícení. Hinduismus také zná posvátný fíkovník.
V každé zemi, v každé kultuře najdeme nespočet zvyků týka-
jících se stromů. Stromy se pěstují jako znak a výraz radosti
i smutku. Jsou znakem narození i smrti. Spojují v sobě moud-
rost i pošetilost. Vypráví se o stromech, které nám sílu berou, 
a o stromech, které ji dávají. Téměř každý strom a keř tak má 
v lidovém léčitelství nějaký význam. U nás se v současné době

ze starodávných zvyků dochovaly už jen zlomky, které jsou 
většinou silně změněny. Jako znak jara a plodnosti se vztyčuje 
májka, při narození dítěte se zasazuje strom, někde se vysazuje 
strom k odvrácení blesku, chorob nebo neštěstí. Mnoho pohan-
ských zvyků v průběhu staletí převzalo křesťanství.
V poslední době se hodně mluví o usychání lesů, kácení pralesů, 
umírání stromů. Je samozřejmě potřebné a žádoucí tohle znát 
a hledat společně řešení k nápravě. Pokud ovšem budeme chápat 
neutěšený stav stromů pouze z biologicko-technického hlediska, 
spadajícího pouze do rukou odborníků - dendrologů, biologů, 
lesníků, ještě dlouho se budou řešit pouze následky. Příčiny se 
dají léčit jen změnou postoje každého člověka k přírodě, životu, 
Zemi a nakonec i k sobě samému. Zkusme si každý najít ten 
„svůj“ strom, naslouchat mu, dát mu trochu svého času a kousek 
srdce. My sami si totiž tvoříme svět, ve kterém žijeme. A stromy 
do něj patří naprosto neodmyslitelně, jsou součástí nás samých, 
naší historie, našich předků. Gabriela Roháčová, DiS.



Budova základní školy na Halaškově náměstí během roku
2014 rozkvetla do krásy. Nová okna a fasádu, dokončenou na
podzim 2013, doplnily na jaře bohatě rozkvetlé truhlíky na
oknech, zářící jasně červenými květy muškátů. Celé léto jsme
truhlíky poctivě zalévali a hnojili a výsledek byl znát. Kvetoucí
škola byla často obdivována i zcela cizími lidmi a turisty.
Během prázdnin pak pracovníci technických služeb provedli
venkovní úpravy chodníku a obrubníků a těsně před začátkem
školního roku dokončili i nátěry brány do dvora a k bočnímu
vchodu. Celkový dojem z historické budovy teď už kazí jen
hlavní vchod, ale to je záležitost památkářů a dalších fi nancí.
Snad i tento úkol se podaří v blízké době vyřešit. Na místě
je ovšem poděkování našemu zřizovateli, což je Městský úřad 
v Budišově nad Budišovkou, který se o celkovou rekonstrukci
budovy především zasloužil.
Nutno ovšem říci, že vnitřní zařízení a vybavení školy je zase
věc, o kterou se staráme a kterou fi nancujeme sami, i když
samozřejmě z peněz poskytnutých zřizovatelem. Ale jen na
tom, jak hospodaříme, záleží, zda na „vylepšování “ školy
budeme mít fi nance. Přesto i tady se nám školní prostředí
daří neustále zlepšovat. V době letošních velkých prázdnin
proběhla v budově školy na Halaškově náměstí výměna starého
a letitého obložení na chodbách. Nové dřevěné obložení ještě
dnes voní čistotou a lesem. Samozřejmostí je každoroční

vymalování tříd, které to nejvíce potřebují, letos jsme
přidali i barevné umyvatelné nátěry stěn na chodbě vedoucí 
na přístavbu. Výsledkem je čistá, barevná a voňavá škola. 
Snažíme se ale také neustále zlepšovat i technické vybavení 
školy. Od září přibyly ve třídách u nejmenších dětí tři nové 
interaktivní tabule, se kterými děti tak rády pracují. V každé 
z těchto tříd už funguje také dataprojektor a samozřejmostí je 
i internet. Věříme, že se v naší škole dětem líbí a že si všeho 
nového budou vážit.
No a jaký bude nový školní rok 2014/2015? Zahájili jsme 
s nepatrným nárůstem dětí – i letos, už potřetí, jsme otevřeli 
dvě první třídy. Museli jsme proto přijmout dvě nové paní 
učitelky, obě pracují právě s prvňáčky. Budova na náměstí 
je letos zcela zaplněná, najdete zde děti z 1. až 3. ročníku. 
Od 4. třídy už děti pokračují v budově na Halaškově náměstí. 
Tady jsou ovšem všechny třídy jen po jedné, přesto i zde 
máme nového pana učitele, který nahradil odcházejícího pana 
učitele Šestáka. Na obou stupních máme tedy celkem 12 tříd 
a 233 žáků. Školní družina zůstala v budově SVČ, i tady se 
ale stále buduje, během léta přibylo vybavení zahrady – nové 
průlezky, pískoviště a venkovní posezení.
A tak si jen můžeme přát, aby školní rok proběhl v klidu, byl 
úspěšný pro děti i učitele a všichni společně abychom naši 
školu měli rádi. Hana Hladišová
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ŠKOLSTVÍ

Začal nový školní rok 2014/2015

stran. Příklad – pokud je tedy označena jedna strana a potom 
ještě vybráno 5 kandidátů z jiných stran, má těchto 5 přednostní 
hlas a z označené strany dostane hlas prvních 10. Tato volba by 
však měla logicky respektovat názorové okruhy, resp. koalice.

Vážení občané, v těchto dnech se jednotlivé volební subjekty 
ucházejí o Vaše hlasy. Do rukou se Vám dostávají programy 
jednotlivých stran a Vy se budete rozhodovat, komu dáte 

důvěru. Přijďte k volbám, protože svou účastí se přímo podílíte 
na budoucnosti našeho města. 
Přejeme Vám šťastnou volbu.  Redakční rada

Poznámka: Tento příspěvek má pouze informativní charakter í
zohledňující počet volených zastupitelů v Budišově nad 
Budišovkou, přesné pokyny jak volit naleznete v obálce 
s hlasovacími lístky, které jste obdrželi do svých schránek.

Úřední hodiny Městského úřadu Budišov nad Budišovkou
Pondělí a středa - úřední hodiny 8,00 - 11,30 h. 12,00 - 17,00 hod.

V neúředních dnech v úterý, čtvrtek 7,30 - 11,30 h., 12,00 - 14,30 a v pátek 7,30 - 11,30 h., 12,00 -13,30 h. je možné vyřídit 
všechny záležitosti jako v úředních dnech, pokud je přítomen příslušný pracovník, nebo ten, který jej zastupuje.
V neúřední dny nemusí být pracovníci přítomni z důvodu školení, vyřizování dotací a úředních záležitostí apod.

l á í říd k é j í ř b jí l j



V letošním roce byl z Dotačního programu OPŽP úspěšně 
schválen projekt „Dětské hřiště – zahrada v přírodním stylu 
při MŠ Budišov nad Budišovkou“, jehož realizace byla v mě-
síci srpnu Firmou AC Aero Odry, pod vedením pana Zdeňka
a Jakuba Mateiciuka úspěšně dokončena.
Školní přírodní zahrada bude využita v rámci environmentál-
ní výchovy k názornému učení – pozorování života v různých 
biotopech, k realizaci environmentálních projektů. Důležitým 
prvkem je obohatit vzdělávání předškolních dětí o přímý kon-
takt dětí a přírody. Školní zahrada se promění v tzv. „zelenou
učebnu“.
Návrh je z pohledu pedagoga vynikající v tom, že zahrada je 
rozdělena na spoustu sektorů a zákoutí. Jednotlivé sektory jsou 
odděleny zelení či chodníčky, je tedy možno regulovat pohyb 
dětí a zajistit tak jejich bezpečnost.
Děti si musí život ohmatat, očichat, okoukat a odposlouchat,
někdy i ochutnat. Přírodní zahrady podněcují děti k vynalézání 
her, k experimentování. Jestliže příroda bude mít na naší za-
hradě své místo, naučí se jí děti vnímat jako něco cenného, co
si zaslouží péči a ochranu. 
Dokážeme to však jedině tehdy, pokud se naučíme přírodu vní-
mat a staneme se její součástí. 
Naším úkolem je zajistit pro děti od útlého věku dostatek zna-
lostí, které je naučí chránit životní prostředí a mít kladný vztah
k živé i neživé přírodě.

Doufáme, že se v naší mateřské škole podaří do dětské mysli 
zasadit semínko, ze kterého vyroste zdravý strom a bude dál 
pokračovat v úsilí o zachování života na této naší krásné pla-
netě Zemi.
Tímto bychom chtěli velmi poděkovat zřizovateli a vedení 
města za fi nanční podporu a fi rmě AC Aero Odry za realizaci 
zahrady v přírodním stylu pro naše děti.

Simona Novotná, ředitelka MŠ

 Dětský domov V Budišově nad Budišovkou děkuje veliteli VOJENSKÉ AKADEMIE ve Vyškově brigádnímu generálu Ing. Jánu 
Kožiakovi za povolení pobytu dětí na výcvikovém zařízení Barnov ve VVP Libavá v době od 18.7. – 31.7.2014. 
Zároveň děkujeme i veliteli mjr. Ing. Milanu Bielakovi z z VVP Libava za příjemnou spolupráci.

Tradiční tábor v prostředí VVP Libavá u vodní nádrže Barnov - to bylo čtrnáct 
dní plných soutěží, sportovních utkání a koupání. Letošní indiánská celotáborová
hra propojila jednotlivé dny společnou tématikou, kdy indiánské kmeny putovaly
zemí a hledaly místo, kde si vystavět novou vesnici.  Rekordní počet účastníků na
táboře dal při přípravě her zabrat. Děti si vyzkoušely své dovednosti při plaveckých
a potápěčských závodech, v přehazované, střelbě z luku a vzduchovky, zábavné hře
na medvědy, kdy se pod některými lámaly stromy, zatímco jiní se na nich udrželi
dlouhé desítky minut. To vše v krásném prostředí barnovské přírody, na kterou
jsme si již tak zvykli.  Pohyb v přírodě dětem opravdu prospěl a popisovat všechny
aktivity je zbytečné: hlavně že byla legrace, že jsme se nenudili (i když se o to někteří
pokoušeli), že jsme se ničeho nebáli a že jsme byli spolu. D aniel Štencel
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Zahrada v mateřské škole – zelená učebna

Děkujeme!

Letní tábor Barnov



Letošní léto jsme u nás, v dětském domově, zahájili již kon-
cem června. Díky sponzorům jsme vyrazili do Chorvatska - za 

mořem, sluníčkem a teplem. Někteří z nás byli u moře poprvé, 
ale všichni jsme se moc těšili. Měli jsme štěstí, sluníčko nám
svítilo, a tepla jsme si užili opravdu dost. Naše nejmladší děti 
se učily pomalinku plavat, i bez rukávků. Kromě toho jsme si, 
téměř všichni, vyzkoušeli šnorchlování, potápění a ti nejod-
vážnější i skákání z mola. Komu se nechtělo do vody, užíval si 
slunečních paprsků na pláži. K moři a létu patří výborná zmrz-
lina, na které jsme si opravdu pochutnali. Každý den jsme si
trošku zasportovali, a nejen kluci, hráli jsme fotbal, ping pong, 
někdy i badminton. Dokonce se mezi námi našli šikovní taneč-
níci a tanečnice. Naši kluci byli nadšeni z plavby na lodi podél 
pobřeží. Věříme, že se bavily  opravdu všechny naše děti, od 
nejmenších až po ty nejstarší. Domů jsme si přivezli, kromě
opálení, celou sbírku mušliček, kamínků a také zážitků.
Doufejme, že nám veselé vzpomínky a sluníčko zůstanou co
nejdéle! Daniel Štencel

Tak jsme se zase dočkali! V pondělí 11. srpna jsme se společně 
s kamarády z Polska vydali směr Rýmařov do adrenalinového 
tábora ve Žďárském Potoku, na „náš“ dočasný domeček 
„Relaxa“. Všichni jsme se moc těšili na nové zážitky.
A velké očekávání se splnilo! Vyzkoušeli jsme si několik 
lezeckých stěn, byli jsme na výšlapu na zřícenině hradu 
Rabštejn, kde jsme si vyzkoušeli to „pravé“ lezení po skále. 
V nedalekém, také adrenalinovém, centru Orientka jsme se 
mohli vykoupat v krytém bazénu. V pondělí 18. srpna jsme 
jeli autobusem na Ovčárnu a odtud už jsme šli pěšky na 
Praděd. Všichni byli moc šikovní, hlavně naši maličcí. Musím 
pochválit starší děti, že se dokázaly věnovat našim nejmenším. 
I když nám počasí zas až tak nepřálo, odvezli jsme si s sebou 
domů spoustu krásných zážitků, naše větší děti navázaly 
přátelství s polskými kamarády a určitě se budeme těšit zase 
na příště!!! 

Poděkování od tety Drahy, Hanky, Leony a Ivety všem
organizátorům!

Za Dětský domov Votočková Leona, vychovatelka

Letos jsme uspořádali již 8. ročník turnaje v malé kopané mezi 
dětskými domovy z Moravskoslezského kraje a k pohodové 
atmosféře tentokrát konečně přispělo i teplé a slunečné počasí. 
Zahrát si přijeli malí i velcí fotbalisté z Ostravy Hrabové, Vel-
kých Heraltic, Lichnova, Melče, Radkova a Ostravy Viziny, 
takže se nakonec na hřišti dětského domova vystřídalo více než 
50 hráčů. Kluci a holky předvedli podařené výkony, branky 
padaly, hudba hrála, slunce svítilo, takže k úplné spokojenosti 
chybělo jen celkové vítězství.

Budišovský A tým nakonec vybojoval 3. místo, na fi nále jsme 
letos bohužel neměli. Také B tým Budišova složený z benja-
mínků a dívek nezklamal, předvedl bojovné výkony a získal si 
srdce fanoušků . 
Po závěrečném vyhlášení vítězů a předání cen tak bylo jas-
né, že se povedlo to hlavní: setkání s kamarády v duchu dobré
nálady, žádný úraz, sport na čerstvém vzduchu a snaha dětí 
ukázat, co v nich je. 

Daniel Štencel
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Pobyt u moře

Adrenalin v Rýmařově

Budišek Cup  2014

Ve zpravodaji č. 3/2014 jsem Vás informovala o pátrání po 
jisté Vasiliki Koiu, kterou prostřednictvím Ministerstva práce 
a sociálních věcí a ve spolupráci s International Social Service 
(ISS) Australia (Mezinárodní sociální služby Austrálie) hledal 
australský občan pan James Koios společně se svou sestrou 
Letty Rapos.  Zajímali je jakékoliv informace o sestře Vasiliki 

Koiu, která se narodila mezi 15. - 20. srpnem roku 1945 v Řec-
ku. Bezvýsledně po ní intenzivně pátrali od roku 2002. Paní
Letty svou sestru naposledy viděla v roce 1948, kdy v Řec-
ku vypukla civilní válka, a děti byly z bezpečnostních důvodů 
transportovány do různých východoevropských zemí. Vasiliki
byla poslána do České republiky do Dětského domova v Budi-

Pátrání v historii Dětského domova
v Budišově nad Budišovkou – pokračování
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Jak už jsme vás v předešlých číslech informovali, naše Ni-
kola Marková zahájila v loňském roce studium na Universitě 
v Glasgow ve Skotsku - obor psychologie. První měsíce neby-
ly pro Niku vůbec snadné - cizí země, cizí lidé, cizí prostředí 
a především - muset se spolehnout sama na sebe. Po roce zku-

šeností se společně s Nikou můžeme radovat a těšit se z jejích 
úspěšných studijních výsledků. Jsme na ni pyšní! Do nastáva-
jícího studijního roku ji budeme nadále psychicky a fi nančně 
podporovat, a tím jí vytvářet zázemí a zároveň nahrazovat ro-
dinu.  Daniel Štencel

Vážení občané,
obracím se v tomto příspěvku především na rodiče dětí, kteří 
začínají uvažovat, jakou střední školu pro svého potomka
vyberou. Široká nabídka středoškolského vzdělávání skýtá
mnoho možností, ale já chci zdůraznit přednosti Střední školy
ve Vítkově.
Je samozřejmé, že žáci s výborným prospěchem na základních 
školách zamíří na gymnázia nebo jinou školu specifi ckého
zaměření dle vyhraněného zájmu. Ale co ti, kteří nemají
podobné ambice či potřebné studijní předpoklady?
Právě pro ty se nabízí místní škola, která současnými vnitřními
změnami zlepšuje dostupnost vzdělávání v regionu.
Jak již jste byli informováni, teoretická výuka všech oborů byla
přesunuta přímo do centra města, cca 5 minut pěší chůze od 

autobusového nádraží. Výhledově se do těchto prostor přesune 
i odborný výcvik (praxe) oborů kuchař-číšník a pečovatelské 
služby. Mechanici opraváři motorových vozidel, karosáři 
a žáci oboru Opravářské práce budou i nadále využívat dílen 
v Podhradí, kde jsou vytvořeny výborné podmínky pro jejich 
odborný rozvoj.
Ve všech oborech plánujeme spolupráci se sociálními partnery, 
tzn. že praxe žáků bude probíhat v restauracích, autoservisech, 
podnicích a sociálních zařízeních dle oboru vzdělávání, kam 
budou žáci zařazováni podle dostupnosti ze svého místa 
bydliště.
Pro mnohé rodiny je jistě zajímavá i fi nanční stránka, protože při 
výběru místní školy odpadají náklady na dojíždění a ubytování 
žáků, o časové náročnosti nemluvě. Je třeba zdůraznit, že 
jsme státní školou a neplatí se u nás žádné školné. Naopak 
je našim žákům už v průběhu studia vyplácena odměna za 
produktivní práci, což je vítaným zdrojem rodinného rozpočtu. 
U technických oborů je součástí vzdělávání i bezplatná 
možnost získat řidičské oprávnění či svářečský kurz. A to se, 
rozhodně, vyplatí!
Navíc každý úspěšný absolvent s výučním listem může 
během následujících dvou let získat i maturitní vysvědčení 
v nástavbovém studiu, což pro něj výrazně rozšiřuje možnosti 
uplatnění na pracovním trhu.
Věřím, že pro rodiče žáků posledních ročníků základních 
škol není jednoduché rozhodnout o budoucnosti svých dětí 
a nasměrovat je do života tím správným způsobem. Oslovuji 
i ty, kteří vědí, že to jejich dětem ve škole moc nejde, protože 
i pro ně je tu možnost středoškolského vzdělání. Dejte svým 
dětem příležitost zůstat i na studiích doma. Věřím, že pokud 
zvolíte vítkovskou školu, bude to dobrá volba.

Studijní rok naší  Nikoly Markové

Střední škola ve Vítkově informuje

šově nad Budišovkou. Za deset měsíců bylo matce sděleno, že
Vasiliki zemřela, ale žádný úmrtní list nebyl rodině vystaven. 
Na výzvu, která byla v závěru článku BZ č. 3/2014 zveřejněna, 
aktivně reagovala paní Eva Novosadová, která v Domově pro
řecké děti pracovala jako vychovatelka. Během našeho setká-
ní vzpomínala na nelehké poválečné období, poutavě hovořila
o práci v domově a mimo jiné uvedla, že si je 100% jistá, že 
v tomto zařízení žádné dítě nezemřelo. Na všechny děti a je-
jich jména si pochopitelně už nepamatovala, některé děti puto-
valy do jiných zařízení. Paní Novosadová mi poradila, abych
o pomoc požádala ČESKÝ ČERVENÝ KŘÍŽ, který mj. pro-
vádí i pátrací činnost. Pátrací činnost úzce souvisí se vznikem 
hnutí Červeného kříže spojeného s myšlenkou odstranění nebo 
zmírnění fyzického utrpení. Pátrací služba rozvíjí tuto původní
myšlenku s cílem odstranit psychické strádání lidí, kteří v dů-
sledku válečných událostí nebo za jiných závažných okolností
ztratili spojení se svými nejbližšími. S žádostí o pomoc v hle-
dání Vasiliki Koiu jsem se obrátila na Odbor pátrací služby 
Úřadu ČČK.  Koncem měsíce července dorazila tolik očekáva-

ná odpověď. Hledaná dívenka byla pravděpodobně přemístěna 
do jiného zařízení a podle všeho opravdu 25. 7. 1948 zemřela 
na TBC nebo černý kašel v Masarykově veřejné okresní ne-
mocnici ve Frýdku pod jménem Vasilika Koin. Ministerstvo 
práce a sociálních věcí jsme požádali o sdělení této skutečnosti 
sourozencům hledané dívenky. 
Na závěr chci poděkovat paní Evě Novosadové za pomoc 
v mém nelehkém pátrání. Ostatní pamětníky, kteří mají infor-
mace o historii Dětského domova v Budišově nad Budišov-
kou i Dětského domova pro řecké děti, budu brzy kontaktovat. 
V případě, že se mi podaří získat další zajímavé informace, tak 
o nich určitě do BZ napíšu.  

 „Život není ani prostý ani složitý, ani jasný ani temný, ani 
rozporuplný ani vnitřně jednotný. Život prostě je.“

Antoine de Saint-Exupéryp y

Za Dětský domov v Budišově nad Budišovkou,
Monika Schrammová
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Nabízené obory:
23-68-H/01 Mechanik opravář motorových vozidel
23-55-H/02 Karosář
65-51-H/01 Kuchař-číšník
41-55-E/01 Opravářské práce
75-41-E/01 Pečovatelské služby

S kvalitou práce našich žáků se můžete seznámit v provozovně 
kadeřnictví na Oderské ulici ve Vítkově a ve školním
autoservisu v Podhradí.  Na 20. listopad 2014 a 15. leden 2015 
pak připravujeme dny otevřených dveří, na které bych už nyní
ráda pozvala budoucí uchazeče o vzdělávání a jejich rodiče.

Jaroslava Dokoupilová, ředitelka

Již podruhé se v prvním školním dnu zaplnil sál Městského 
úřadu ve Vítkově studenty, učiteli, rodiči žáků a představiteli 
města. Všichni s napětím očekávali zahájení slavnostní 
imatrikulace žáků prvních ročníků gymnázia. Ceremoniál 
zahájily studentská a česká hymna, po nichž třídní učitelky 
- Mgr. Michaela Škrabalová a Mgr. Zuzana Kotrlová - před-
stavily jednotlivé žáky primy a kvinty, kteří se zapsali do 
pamětní knihy města a obdrželi malé pozornosti z rukou paní 
ředitelky Mgr. Blanky Váňové, pana starosty Ing. Pavla Smolky 
a místostarosty pana Zdeňka Hegara. Závěr imatrikulace pak 

patřil studentskému slibu, který přečetla žákyně kvinty, Lucie
Marethová, v němž se žáci zavázali čestně plnit všechny své 
povinnosti a uchovávat dobré jméno školy.
Po celou dobu sálem zněly tóny varhan, které rozezníval
svými prsty MUDr. Eduard Zimola a příjemným kulturním 
zakončením celého slavnostního aktu bylo vystoupení
pěveckého sboru pod vedením Mgr. Heleny Kozlové a žáka
sekundy René Kristiána, který zahrál na klarinet.
Noví studenti se tak defi nitivně stali součástí velkého
kolektivu 708 žáků, kteří v letošním školním roce Základní 
školu a gymnázium Vítkov navštěvují, resp. 130 gymnazistů 
v sedmi třídách. V následujících letech potkají řadu kvalitních 
pedagogů, kteří je budou svědomitě připravovat na úspěšné
zvládnutí maturitní zkoušky, přijetí na vysokou školu i na
život samotný, ale také rodilé mluvčí, kteří jim pootevřou
dveře do světa. Primáni i kvintáni se budou moci účastnit řady 
workshopů, exkurzí, besed, zapojit do nejrůznějších projektů,
soutěží, Středoškolské odborné činnosti, činnosti Školního
parlamentu a Ekotýmu, i dalších mimoškolních aktivit - spor-
tovních, odborně-vzdělávacích nebo volnočasových, jako je
amatérské divadlo souboru „QUO VADIS“ nebo dobrovolnická
činnost v rámci o. s. ELIM Opava.
Všem letošním imatrikulovaným žákům přejeme, aby se jim
dařilo nejen ve škole, ale i v osobním životě. 

Mgr. Miroslav Bučánek

Imatrikulace prvních ročníků gymnázia ve Vítkově
zahájila druhou sezónu školy v její nové podobě

5
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Tak tu máme zase podzim i se všemi jeho krásnými 
barvami. A stejně barevná by mohla být i nabídka
pořadů v klubu Šatlava v podzimních měsících.
Na stránkách Zpravodaje najdete plakát na říjen
a listopad, takže můžete v klidu a pohodlí vybírat.
Poprvé v Šatlavě přivítáme divadelní představení!
Skvělou hru pánů Šlitra, Suchého a Havlíka
z repertoáru divadla Semafor nám přijedou
zahrát herci ze Zlínského divadla a myslím, že
v klubovém prostředí by mohlo být toto představení velmi 
zajímavým. Rovněž v koncertních programech přivítáme 
velmi zajímavé záležitosti. Ivan Hlas se svým Triem vydal
v září novou desku Vítr ve vlasech, která se okamžitě stala 
velmi oceňovanou, kupodivu velmi vysoce i mezi kritiky.

Kdo zná slovenské Longital, ví, že i tato formace 
dokáže na svých koncertech předvést věci úžasné 
a hudebně velmi zajímavé. Zfi lmovanou podobu 
světového bestselleru Stoletý stařík, který vylezl 
z okna a zmizel, uvedeme v Šatlakině, stejně jako 
„domácí“ komedii 10 pravidel jak sbalit holku. 
A mimo jiné velmi unikátní přednáška o potápění 
bez klece mezi bílými žraloky, kterou nám nabídne 
světově velmi oceňovaný Richard Jaroněk. Takže 

podzim v šatlavě určitě nebude nudný. Možná ani neprozradím 
příliš, když uvedu, že v prosinci bychom měli přivítat 
v Šatlakřesle herce a „místního Palyzu“ Pavla Nového. Pokud 
tedy máte chuť zavítat do Šatlavy, jste velmi srdečně zváni.

Bc. Josef Poljak

O letních prázdninách jsme připravili pro děti tři tábory v rám-
ci projektu ČESKO-POLSKÉ PRÁZDNINY, který byl spolufi -
nancován z Fondu mikroprojektů Euroregionu Silesia v rámci 
Operačního programu přeshraniční spolupráce Česká republi-
ka - Polská republika 2007-2013.

Jako první se v červenci uskutečnil rybářský tábor v Polsku 
u Glebinowského jezera. Děti si vyměnily zkušenosti a znalos-
ti z lovení ryb, chytaly z loďky, společně se účastnily aktivit 
spojených s jejich koníčkem, tedy rybařením. 
Druhý tábor byl sportovní, který byl zaměřen na rozvoj spor-
tovních dovedností. Uskutečnil se v srpnu ve Smilovicích. Děti 
s instruktory využili bohaté sportovní zázemí jako např. travna-
tá hřiště, krytá hala, hřiště s umělým povrchem, bowling a další. 
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Druhá sezóna v Šatlavě

Letní tábory

STŘEDISKO VOLNÉHO ČASU

Naše škola získala na začátku letošního roku dotaci v rámci
rozvojového programu MŠMT „Podpora implementace Etic-
ké výchovy do vzdělávání v základních školách a nižších roč-
nících víceletých gymnázií v roce 2014“. Projekt nese  název
„Etický učitel – etický žák 2014“. 
V první polovině letošního roku absolvovali čtyři členové pe-
dagogického sboru čtyřicetihodinový kurz „Aplikace etické
výchovy v pedagogické praxi” akreditovaný MŠMT, který
jim má do budoucna umožnit kvalitně učit tento doplňující 
vzdělávací obor.
V září pak byli vybraní žáci 6. - 9. ročníků základní školy
a příslušných ročníků víceletého gymnázia rozděleni do dvou
skupin, v nichž pilotují výuku předmětu Etická výchova, za-
měřenou na oblast lidských práv a mezilidských vztahů. 

Součástí pilotáže budou také tři další aktivity, které umožní 
setkání různých generací žáků naší školy s handicapovaný-
mi dětmi (ve druhém týdnu měsíce října) a navštívit Osvětim 
(24. října 2014), místo jedné z největších lidských tragédií.
Veškerá tato aktivita má u žáků prohloubit jejich schopnost 
vžít se do situace druhých, pochopit a realizovat prosociální 
pomoc potřebným, aplikovat aktivní naslouchání, empatii, 
uplatňovat toleranci při týmové práci a ujasnit si mravní zá-
sady a hodnoty důležité pro osobní život.
Závěrem celého projektu bude zpráva a prezentace, kterou 
žáci předmětu Etická výchova představí svým spolužákům. 
Rodiče si pak budou moci prohlédnout fotografi e pořízené 
během aktivit během Vánoční akademie.

Mgr. Miroslav Bučánek

Projekt „Etický učitel - etický žák 2014“ fi nišuje



Prázdninové léto si někteří, jak malí tak velcí, nedokážou před-
stavit bez pobytu na táboře. Zajistit vše potřebné v rozumné ce-

nové relaci je čím dál těžší. Proto každoročně oslovujeme fi rmy
s žádostí o sponzorování. Již pátým rokem naše SVČ Budišov 
nad Budišovkou sponzoruje fi rma Hamé s. r. o. Svačinka dle
vlastního výběru potěšila všechny táborníky na letním táboře
v Krásné. Kdo by si nedal ovocný pohár se šlehačkou nebo 
přesnídávku od Hamánka?  Pizza nebo těstoviny s kečupem,
ovocný koláč na snídani, a tak bychom mohli pokračovat ve 
výčtu jídel, které díky fa Hamé vykouzlíme z jejich sponzor-
ského daru.  Moc děkujeme fi rmě Hamé.
Děkujeme i všem ostatním sponzorům za věnované předměty. 
Vždy přijdou k užitku propisky, bloky, tašky a drobné reklamní 
předměty. Velké děkuji fi rmě TM Stav spol. s r. o.
Za všechny organizátory letních táborů DĚKUJEME všem fi r-
mám, které sponzorují letní tábory. 

SVČ Budišov n/B, Tošovská Marie

Středisko volného času uspořádalo o víkendu 20. - 21. 9. dvou-
denní zájezd s názvem Moravské putování krajem historie 
a vína. V sobotu jsme navštívili lázně Luhačovice, dále stát-
ní hrad Buchlov a večer se zúčastnili Bzeneckého vinobraní 
s ochutnávkou vína. V neděli následoval program v Kunštátě 
– Hrnčířský jarmark. Na plakáty jsme sice nenapsali „dobrou 

náladu s sebou“, ale naštěstí si ji nikdo doma nezapomněl .
Děkujeme všem „účastníkům zájezdu“ za fajn výlet.

Iveta Stojanová

Klub důchodců pořádá každoročně na začátku podzimu zá-
jezd pro seniory našeho města. Tuto tradici jsme neporušili 
ani v tomto roce, a tak jsme na středu 10. září objednali auto-
bus, hodného pana řidiče a hlavně krásné počasí. Paní Helena 
Malušová připravila trasu zájezdu, a tak se v tento den vydalo 
čtyřicet seniorů na PUTOVÁNÍ PO ČESKÉM SLEZSKU.
První zastávkou bylo město Krnov. Flemichova vila s výsta-
vou českých platidel zaujala naše poutníky, ale výstava obráz-
ků Ivy Hütnerové je doslova okouzlila. Málokterý návštěvník 
odolal a nekoupil si některý obrázek nebo kalendář. Následo-
vala návštěva nově otevřené krnovské synagogy.
A pak jsme jeli na rozhlednu Cvilín – krásný kostel, opravená 

křížová cesta a sama rozhledna – k tomu krásné počasí všech-
ny naladilo na příjemnou pohodu a po dobrém obědě v restau-
raci pod rozhlednou se putovalo dál.
Zlaté Hory a návštěva hornického skanzenu – Zlatorudné mlý-
ny, pan průvodce vyprávěl o historii těžby zlata, každý si „po-
těžkal“ kilo zlata i hroudu rudy, ze které se zlato těží.
Posledním místem našeho putování bylo město Jeseník. Tady
se senioři prošli po krásném náměstí, nakoukli do obchodů, ale
hlavně se posilnili kávou, zákuskem a pak se už těšili domů.
Unaveni, ale plni dojmů a hlavně s dobrou náladou se všichni
vraceli z „PUTOVÁNÍ PO ČESKÉM SLEZSKU“.

Jaroslava Sommerová, Klub důchodců

Poslední tábor nazvaný „Dobrodružství v přírodě“ se pořádal 
také v srpnu ve Žďárském Potoce u Rýmařova. Tento zážitko-
vý tábor plný adrenalinu, sportu a her byl zaměřen na přípravu 
nových instruktorů z řad starších dětí, které si osvojily znalosti 
a dovednosti při tvorbě a organizaci táborového programu. 

Každého prázdninového pobytu se zúčastnilo vždy 25 českých
a 10 polských dětí, dále čeští a 2 polští instruktoři. Jazyková 
bariéra mezi dětmi i instruktory při programu nebyla problé-
mem a všichni si tábory plné zábavného i zajímavého a pouč-
ného programu užili. Iveta Stojanová
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Výlet seniorů 

ZÁJMOVÁ SDRUŽENÍ, SPORT

Děkujeme sponzorům!! S nimi je tábor bohatší.

 Moravské putování
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Pozorným čtenářům Budišovského zpravodaje jistě neuniklo,
že tu a tam se na stránkách vyskytne zmínka o činnosti holek, 
jež si říkají Fosilky. Pro ty, kdo o nás slyší poprvé: Jsme parta
šesti holek a v minulosti jsme se podílely na výzdobě plesu
města Budišova a fi rmy Linaset. Na Letnicích a Traktoriádě
v Guntramovicích jsme se věnovaly Vašim dětem v kreativních 
dílničkách. A 13. září 2014 jsme se zúčastnily soutěže o Zlatý 
koláč  2014, která se uskutečnila v rámci Okresních dožínkových
a Otických zelných slavností. Každé družstvo do soutěže 
muselo připravit tři sladké koláče z kynutého těsta s náplní
a jeden zelný koláč s náplní, rovněž z kynutého těsta. Den před 
soutěží jsme se odpoledne sešly a do noci pekly čtyři druhy
sladkých koláčů a jeden zelný. Druhý den ráno jsme odjely
do Otic, nevědouce, co nás čeká. Konkurence byla veliká. Do
soutěže se přihlásilo třináct družstev z Opavska a Hlučínska
a převážná většina z nich se této soutěže neúčastnila poprvé. 
Věděly jsme, že naše koláče jsou dobré, což při ochutnávce
potvrzovali i návštěvníci. Ostatní týmy připravily rovněž méně
či více povedené koláče. A jak si naše koláče vedly? V kategorii
sladký koláč jsme obsadily skvělé čtvrté místo, o jediný bod 
nám uniklo místo třetí. V kategorii zelný koláč jsme obsadily
sedmé místo. Výsledek krásný a motivující.
A jelikož jsme holky neposedné, už vymýšlíme další činnosti. 
Nechte se překvapit. Vaše Fosilky

Letos v září uplynulo přesně 5 let, kdy tehdejší kulturní středisko
uspořádalo setkání členů dětského folklorního souboru Lopenice
po 53 letech od jeho vzniku.  Na tomto setkání jsme oslavili vý-
znamné životní jubileum jeho zakladatelky a vedoucí, paní Zde-
ny Rotreklové, která se setkání také zúčastnila. Bylo to velmi sr-
dečné odpoledne, plné vzpomínek, prohlédlo se mnoho fotografi í
z činnosti souboru a byl také promítnut dobový záznam z jejich
vystoupení. Zpestřením pak byly děti z folklorního souboru ze
Spálova, které vystupují v krojích tehdejšího budišovského dět-
ského souboru.
V soukromém rozhovoru s paní Rotreklovou jsem se jen tak mi-
mochodem zmínila, že mým tajným přáním je pokusit se znovu
oživit dětský soubor, který by volně navázal na Lopenici. Svěřila
jsem se také s tím, že již delší dobu pátrám
v archivních materiálech a historických fo-
tografi ích po alespoň malém náznaku toho,
že i dřívější obyvatelé našeho města nosili
v běžném životě něco, co by kroj připo-
mínalo. Paní Zdena mi pak potvrdila moji
marnou snahu, neboť i ona se musela při
tvorbě lopenicových krojů poohlédnout do
nedalekého Spálova. Když jsme se ten zá-
řijový den spolu loučily, dostalo se mi vel-
ké pocty. Paní Rotreklová mi předala celý
archiv Lopenice, včetně scénářů, fotografi í
a mnoha dalších dokumentů se slovy: „Tak 
a nyní je řada na Vás. Pokuste se svůj sen
splnit.“
Uběhlo 5 let a život mne několikrát přišlá-
pl k zemi, ale myšlenku o dětském folklor-
ním souboru jsem neopustila.
Až letos to zajiskřilo, kdy díky paní uči-

telce Panáčkové a jejím dětem ze třídy se podařilo připravit dvě 
vystoupení, která si s folklórem tak trochu zalaškovala. Byl to 
letošní Masopust a Vítání jara pro klienty i veřejnost v Domově 
Letokruhy. Vlastně ta vystoupení byla tři – ještě při loutkovém 
Betlému, který děti doplnily koledami.                                                                                     
Na to poslední vystoupení – Vítání jara a vynášení Morany jsem 
vypůjčila kroje ze Spálova a byla tu dětská Lopenice po 58 le-
tech. Světe div se, dětem se účinkování líbilo, což nemalou mě-
rou bylo způsobeno také tím, že v krojích jim to moc slušelo. Pak 
stačilo, abychom se na sebe s Ivetou podívaly, a obě jsme naráz 
pronesly: „Tak co, zkusíme to? Zkusíme!“ Potěšující je i skuteč-
nost, že vedení školy je našemu záměru příznivě nakloněno.
Dnes je již první kroj ušitý. Při jeho návrhu jsem vytvořila kom-

promis – střih je z dirndlu, materiál a ba-
revnost odpovídá spíše spálovské oblasti. 
Německý dirndl je materiálově odlišný – 
převažuje brokát a je výrazně barevnější. 
V současnosti jsou ze soukromých zdrojů 
zakoupeny látky na pět ucelených krojů. 
Další budeme řešit postupně. Od měsíce 
října začneme nacvičovat vánoční pásmo, 
na které se už dnes moc těšíme.
PS. Název Lopenička v návrhu je pouze 
pracovní.
Paní Zdena Rotreklová oslaví v únoru příš-
tího roku 85 let. Využívám této možnosti 
a posílám jí již nyní přání všeho nejlepší-
ho, pevného zdraví a osobní spokojenosti. 
A především moje velké DĚKUJI.

Helena Malušová
spolu s Ivetou Panáčkovou

Jak Fosilky pekly koláče

Na plnění snů není nikdy pozdě
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Chodíte-li častěji kolem našeho kostela, nebylo možné ne-
povšimnout si nové desky, která je umístěna po pravé stra-
ně vstupní brány kostela. Je tedy vhodné říci nezasvěceným,
komu a proč je tento druh památky určen.
S myšlenkou vytvoření desky přišel při mši svaté místní farář 
R. D. Mgr. Jozef Kankara, vědom si plně fi nančních možností
místních věřících. Proto tuto desku vytvořil vlastnoručně ve spo-
lupráci s panem Karlem Slívkou z Opavy. Desku z černé žuly
zdobí v horní části podobizna Mons. Franze Horáka, který v Bu-
dišově působil v letech 1911 až 1934 a po své smrti v roce 1935
byl v Budišově i pohřben na svou výslovnou žádost. Významně
se zapsal do srdcí místních obyvatel, vycházel jak s obyvatel-
stvem německým, tak i českým, jak čteme v brožuře „Budišov
v proměnách staletí“, byl to „pan farář“… Hodně se přičinil
o proměny chrámu Nanebevzetí Panny Marie, přepracoval ske-
let hlavního oltáře, vybudoval oltáře boční a v neposlední řadě
provedl dostavbu věží kostela, byl oblíben jak u lidí, tak u svých
kaplanů. Proto je prvním na této desce, a i když nežijí pamětníci,

jeho jméno je dobré připomenout i příštím generacím.
Druhým významným knězem zvláště pro lidi dneška je Mons. 
Josef Veselý, vzácný kněz, který v Budišově působil deset 
let. Budišov byl jeho prvním samostatným farářským působi-
štěm, znal se i s nynějším knězem, p. Kankarou, kterému je 
jeho život zdrojem inspirací, a i proto inicioval a rukodělně 
spoluvytvořil tuto desku. Věříme, že tato deska nebude je-
nom ozdobou průčelí, ale pozorovatele osloví k zamyšlení…
Ještě několik poznámek k samotné desce a jejímu provedení: 
deska je široká 6 cm, v její vrchní části jsou škrabány portréty 
obou monsignorů od amatérského kreslíře pana Karla Slívky 
z Opavy, který je pracovníkem ve slévárně. Písmo na této des-
ce vytvořil místní farář a je zlaceno 23,75karátovým zlatem. 
Ve spodní části bude ještě umístěn háček, na který se bude 
moct pověsit kytka, nebo věneček, aby tak bylo návštěvníkovi 
připomenuto, že odkaz a památka obou kněží jsou v srdcích 
budišovských stále živé.

Mgr. Jozef Kankara, Natálie Jaššová

Vážení rodiče a přátelé školy,
začal nový školní rok a my bychom Vás rádi seznámili s čin-
ností našeho sdružení během uplynulého školního roku. Opět 
bychom chtěli poděkovat rodičům, kteří zaplatili či zaplatí své-
mu dítěti či dětem roční příspěvek. V uplynulém školním roce
2013-14 bylo na příspěvcích vybráno pouze 28 750,- Kč, což
bylo o 8 750 Kč méně než v předchozím školním roce. Snížení
vybrané částky bylo způsobeno jednak tím, že bylo méně žáků,
ale také tím, že rodiny mají ve škole více dětí, ale platily stejně
jako rodiny s jedním dítětem. Přesto, že byla částka daleko nižší,
našimi dalšími aktivitami se nám podařilo získat další fi nance,
a proto jsme mohli přispět žákům na jízdné do divadel, na vý-
lety, soutěže a na nákup vybavení pro volnočasové aktivity do-
konce vyšší částkou než v roce 2012-2013, a to celkem částkou
65 114,- Kč, což je, jak jistě uznáte, opravdu hodně. 
Je tedy ještě zřetelnější, že platit příspěvek se rodičům vyplatí
, protože příspěvky na výlet či divadlo dostanou pouze žáci 
se zaplaceným příspěvkem. Jak jsme již loni avizovali, letos
poprvé přistupujeme ke změně výše ročního příspěvku rodičů.
Na letošní Členské schůzi KRPŠ jsme jednohlasně odsouhlasili
výši příspěvku, která bude odstupňovaná podle počtu dětí rodiny
ve škole. Letos poprvé tedy bude rodina s jedním dítětem platit 
200,- Kč, se dvěma dětmi 250,- Kč a se třemi a více dětmi ve
škole 300,- Kč. Vnímáme to jako „spravedlivější“ přístup a dou-
fáme, že se tato změna setká s kladnou odezvou a pochopením
ze strany rodičů.
V této chvíli už plánujeme jak tradiční akce, tak naopak zcela
nové, jako byl například výšlap do Klokočova. Letošní školní
rok jsme opět zahájili přivítáním prvňáčků, a protože pouze z pří-

spěvků bychom nemohli přispívat v takovém rozsahu, budeme 
se i nadále snažit získávat další peníze prodejem na veřejných 
akcích našeho města. Opět nás tedy čeká hodně práce a ráda 
bych z tohoto místa poděkovala všem kolegům za jejich přístup 
a ochotu, protože zejména příprava akcí je časově dosti náročná.
Vážení rodiče, pokud byste chtěli pracovat v Klubu, pokud byste 
mohli věnovat část svého volného času práci s dětmi, jste vítáni. 
A závěrem – naše poděkování patří všem našim příznivcům 
a sponzorům, kteří nám pomáhají a bez nichž by naše práce byla 
mnohem těžší. Velký dík patří také vedení města za skvělou spo-
lupráci a každoroční fi nanční příspěvek, díky němuž můžeme 
vytvářet potřebné zázemí pro naše aktivity.

Za KRPŠ Ivana Tomandlová

Pamětní deska u vstupní brány budišovského kostela

Informace KRPŠ pro rodiče

Dne 10. 8. 2014 odjelo 25 budišovských dětí, trenéři přípravek 
a několik dalších dospělých na osmidenní sportovní tábor do
Smilovic u Třince. V rámci projektu Česko – Polské prázdniny
se tam vypravili společně s 10 polskými dětmi a jejich trenéry.

Cestovali autobusem a než se nadáli, stáli před ubytováním ve 
Smilovicích, kde je přivítali manželé Slámovi. Ti se o všechny 
po celou dobu pobytu moc dobře starali a jejich kuchyně neměla 
chybu. 

Sportovní tábor v rámci projektu
Česko – Polské prázdniny
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Posezení s hasiči
V sobotu dne 30. 8. 2014 se uskutečnila akce pod názvem „Po-
sezení s hasiči“ pro členy SDH a jejich rodinné příslušníky. 
Počasí se nám vydařilo a o zábavu nejen dětí, ale i dospělých 
se postaral klaun Pepino prcek. Tímto bych chtěl poděkovat 
všem, kteří se na přípravách podíleli, a doufám, že se příští rok 
opět ve zdraví sejdeme.

Narozeniny v SDH
V září 2014 oslavili své narozeniny dlouholetí členové naše-
ho SDH pan Pasrbek Josef (50 let) a pan Kotzián František 
(75 let). Tímto bych jim chtěl popřát všechno nejlepší a hlavně
to zdravíčko do dalších let. 

Novinka v SDH Budišov nad Budišovkou
Jak jste si možná všimli, tak v pátky odpoledne nebo soboty 
dopoledne se z okolí hasičárny ozývá řev mašiny PS12. Ne-
jedná se však o cvičení hasičů, ale HASIČEK, resp. nově za-

loženého ženského družstva složeného převážně z manželek 
místních hasičů. Děvčata za to opravdu vzala a po několika tré-
nincích jsou vidět rapidní zlepšení oproti začátku. Tímto bych 
chtěl děvčatům popřát hodně štěstí a rychlé časy na soutěžích, 
kterých se budou v budoucnu určitě účastnit.

 Zdeněk Indrák, starosta SDH Budišov nad Budišovkou

Sdružení dobrovolných hasičů

Jelikož to byl sportovní tábor, kluci tady měli bohaté sportovní 
vyžití. Nejvíce času strávili samozřejmě v areálu Sportcentra, 
které se nacházelo cca 250 metrů od ubytování. Sportcentrum 
jak kluky, tak i trenéry velice nadchlo a myslím, že předčilo oče-
kávání. Ať už to bylo venkovní hřiště, víceúčelové hřiště, kde 
si kluci několikrát zahráli i fl orbal, nebo třeba tenisové kurty. 
Kluci řádně využili také vnitřní prostory Sportcentra - obrov-
skou sportovní halu, menší tělocvičnu, kde se vyřádili hlavně 
u stolního tenisu, a v neposlední řadě bowlingovou dráhu, kde si 
kluci mohli lehce odpočinout od vysilujících tréninků. Výborná 
byla také restaurace Sportcentra, kam chodili všichni na oběd.
Jako správní sportovci - fotbalisti měli domluvené přátelské zá-
pasy a jeden turnaj, který byl součástí programu Dne obce ve 
Smilovicích.
Jménem všech trenérů, kteří se tohoto tábora účastnili, bych 
chtěla poděkovat hlavně Městu Budišov nad Budišovkou a Stře-
disku volného času za vyřízení dotace, díky které se tento tábor 
mohl uskutečnit. Dále sponzorům, kteří přispěli jak fi nančně, tak 
i věcnými dary, a trenéři tak mohli odměnit kluky za svou snahu 
různými dárečky…  Byli to: Zednické práce Petr Hanák, Amaro 
autodíly s. r. o., Masáže FRAM, Linaset a. s., VVM IPSO s. r. o.,

Restaurace u Obucha, Sazka Praha, Casino Merkur Praha, Čes-
ká spořitelna Praha, LH Trans s. r. o., paní Drahomíra Dovalilo-
vá a za pomoc děkujeme také paní Monice Matýskové.
S organizací na táboře trenérům moc pomohli také paní Vlaďka 
Bučková a pan František Maluš, kterým moc děkujeme, a bude-
me doufat, že nás i nadále budou doprovázet na fotbalová sou-
středění… Barbora Karásková
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Na startu 29 soutěžících včetně 1 ženy 
a v cíli jen tři sady pohárů. Vyhlašování 
výsledků letošního v pořadí již 10. ročníku 
TRAKTORIÁDY, který se uskutečnil v so-
botu 2. srpna 2014 v Guntramovicích, při-
hlíželo velké množství diváků, kteří si nene-
chali ujít příležitost a zhlédli klání sériových 
traktorů, malotraktorů i traktorů domácí vý-
roby – domadělů ve třech kategoriích:
Malotraktory s vlekem: 
1. Roman LINDOVSKÝ- Skřípov
2. Josef CIHLÁŘ - Větřkovice
3. Petr NYKŠ - Skřípov
Sériové traktory s 2kolovým vlekem:
1. Adrian VYKOPAL - Domašov nad Bystřicí
2. Martin FOJTÍK - Guntramovice
3. Zdeněk ZAJÍČEK - Guntramovice
Sériové traktory s 4kolovým vlekem:
1. Jaroslav BARBOŘÁK - Čermná
2. Libor ONDRUŠÍK - Budišov nad Budišovkou
3. Jan KOŠARIŠŤAN - Guntramovice
Vítězové jednotlivých kategorií se radovali z pohárů a věc-

ných cen a všichni soutěžící, kteří dorazili do 
cíle, obdrželi „Osvědčení“.
Věcnou cenu obdrželi Michaela KASTLOVÁ
za to, že jako jediná žena absolvovala stejnou
trať jako její mužští kolegové, a Daniel BAJ-
GAR za divácky nejatraktivnější jízdu.
Slunečný den přilákal velké množství divá-
ků, pro které bylo připraveno občerstvení.
Pro dětské návštěvníky připravilo sdružení
FOSILKY výtvarnou dílnu, kde si děti mohly 
vlastnoručně vyrobit spoustu krásných věcí.
Po skončení soutěže tradičně následovala zá-
bava, při které zahrála místní kapela Pekárna.
Poděkování za fi nanční, materiální a organi-
zační pomoc při zabezpečení celé akce pat-

ří MěÚ v Budišově n/Bud., SVČ Budišov nad Bud., AUTO-
KEMPU, ODS Budišov n/Bud., fi rmě BEŽA, Linasetu a.s.,
Městské policii a sdružení FOSILKY.
Poděkování patří i všem účastníkům soutěže a hlavně návštěv-
níkům, kteří vytvořili skvělou kulisu.
TRAKTORIÁDA  2014 je v této chvíli minulostí. Společně se 
můžeme těšit na 11. ročník. Tak na shledanou za rok v Guntra-
movicích. Růžena Košarišťanová
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ří MěÚ v Budišo

Na vrcholných podnicích v enduru se našim klukům letos oprav-
du daří a to nejen doma, ale také v zahraničí. Marek Grygar si 
odváží ze závodů to nejlepší umístění. Absolvuje seriál  mistrov-
ství České republiky v Cross Country a výsledky hovoří za vše:
MČR CC - Radnická rokle – 2. místo.
MČR CC - Opařany – 4. místo.
MČR CC - Bilina – 2. místo a v družstvech 1. místo.
V endurářském CAPU obsadil v Orlové 5. místo a v Hošťálko-
vicích místo 2.
Na společném závodě dvojic motokrosařů a endurářů v Leskov-
ci se naši kluci Erik, Marek a Víťa umístili v první desítce. Také 
Viťa Pražák ml. si odjel enduro v Orlové, kde skončil na 7. mís-
tě. Bratři Hudečkové si na trati v Zubří zajeli pro pěkné umís-
tění. Druhé a páté místo v silné konkurenci je úspěch. Enduro 
je opravdu náročný sport a kluci se snaží. Musí dát dohroma-
dy nejen sílu a vytrvalost, ale také hodně přemýšlet při každém 
extrémním závodě.
Motokrosaři mají za sebou dvě třetiny závodů. O pohár starosty 
ve volném závodě v Životicích si odvezl Víťa Pražák ml. zlatý 
věnec a v Zašové, kde vodil celé startovní pole, z prvního místa 
po nešťastném pádu obsadil sedmou příčku.
Erik Švidra pokračoval v závodech ve své třídě MX 85 ccm:

3. 8. 2014 SMS Morava - Městečko Trnávka - 5. místo.
23. - 24. 8. 2014 Seitenstetten u Lince v Rakousku obsadil 
8. místo.
30. 8. 2014 Mezinárodní mistrovství ČR Horní Újezd - 19. místo.
7. 9. 2014 SMS Morava Mohelnice - 6. místo.
Sezóna se přehoupla do poslední části, zbývá několik závodů 
a také dva na domácí trati v Liščí kotlině. Vrcholem sezóny je 
světový Motokros národů MXoN 2014, který se jede na konci 
září v Lotyšsku na písčité trati v Kegums. Chceme být u toho 
a povzbudit naše české družstvo ve složení Smola, Kovář a Mi-
chek, kteří se pustí do bojů se světovou špičkou v motokrosu. Na 
startovní rošt se postaví opravdu všechna světová jména součas-
ného motokrosu.
Další veteránské soutěže absolvují naši dva nestoři tohoto spor-
tu, Víťa Pražák st. a Alois Karásek. Výborně zajeli v Kylešovi-
cích a Lojza ze závodu v Bruntále dovezl pohár za druhé místo. 
Oba tráví mnoho času v garáži, aby svoje skvosty udrželi v bez-
vadném stavu a připravili je na další závody.
Také u Foltýnů v týmu snad už bude brzo vše uzdraveno a Zde-
nek usedne na novou motorku do vyšší třídy. Přejeme, aby to 
jelo zase tak jak před nucenou přestávkou. Držíme moc palce.

Za AMK Milan Švidra

Úspěšná sezóna Budišovských endurářů 
a motokrosařů pokračuje
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Proběhly tři soutěže pro veřejnost:
V sobotu 16. 8. 2014 proběhlo první soutěžní kolo z dvojkolové soutěže pro veřejnost 
ve střelbě z malorážní odstřelovačky. Soutěže se zúčastnilo celkem 8 střelců. Tato
soutěž je nová, a tak jak to bývá, účast dost malá. Výsledky možno vidět v tabulce.

Aktivity střeleckého klubu v měsících srpen - září  2014
V neděli 17. 8. 2014 proběhl již 7. ročník 
střelecké soutěže „O putovní pohár Per-
kusní puška“. Této soutěže se zúčastnilo 
13 střelců. Výsledky v přiložené tabulce.

V sobotu 6. 9. 2014 proběhla již tradiční a velmi oblíbená střelecká soutěž „O STAROSTŮV DORT“. Soutěže se zúčastnilo 
7 střelců. Výsledky opět v tabulce.

Celkovému vítězi, panu Vojkůvkovi, předal hlavní cenu „Dort 
starosty města“ místostarosta města ing. Patrik Schramm.
V sobotu 13. a v neděli 14. 9. 2014 se naši dva členové 
zúčastnili Mistrovství Polska ve střelbě z perkusních zbraní.

Pan Halabrín Miroslav perkusní pistol civilní 92 bodů / 4. mís-
to, křesadlová pistol 89 bodů / 3. místo. Pan Bartošek Petr per-
kusní puška civilní 93 bodů / 3. místo, vojenská puška střelba 
na sto metrů 77 bodů / 4. místo. Za AVZO Petr Bartošek



Kynologická sezóna je skoro u konce a my můžeme začít hod-
notit. Celkem úspěšně proběhl letošní už 4. ročník soutěže Budi-
šovská tlapka. I když ve srovnání s loňským rokem přišlo účast-
níků méně, tento fakt přesto nic neubral na příjemně stráveném 
odpoledni. Pro psíky i psovody jsme opět připravili soutěže, 
které možná s kynologií moc společného neměly, ale nám šlo 

o to, aby se všichni pobavili a zdravě si to mezi sebou „rozdali“. 
Osvědčené disciplíny jsme nechali, ale přidali jsme pár novinek: 
kvíz dostal psí témata, páreček ve vodě neplaval - neplánovaně, 
zádrhel s porouchanou vzduchovkou nás také překvapil, ale Re-
xovu boudu ještě určitě nikdo nezkoušel.  Odměněni byli všichni 
a nejvíc samozřejmě vítězové. Jen to 1. místo letos Budišovským 
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Rádi bychom chtěli poděkovat vedení našeho města, které i 
v letošním roce v letní soutěžní přestávce přispělo ke zvelebení 
našeho sportovního stánku. Po předchozím vybudování nového 
plotu kolem hrací plochy se město letos zasloužilo i o opravu a 
nátěr plotu kolem areálu, nátěr laviček pro fanoušky a sedaček 
na hlavní tribuně. Ještě letos se začne i s celkovou rekonstrukcí 

zázemí nejen pro naše sportovce, školu, ale i pro širokou
sportovní veřejnost. Po nekonečné době vrcholí i budování
tréninkového hřiště, které uleví tak vytěžované hlavní ploše,
a umožní především trénink našich družstev za nepříznivých 
klimatických podmínek.  S poděkováním za TJ Spartak 

V ýbor TJ Spartak Budišov n/B

TJ Spartak

V říjnu startuje v celé republice soutěžní ročník 2014/2015 
šachových družstev. Šachový oddíl Pogo Budišov načne již 
11. sezonu svého působení v bojích na 64 polích. Tentokrát před 
námi stojí nové výzvy: po dvou letech účinkování v krajské sou-

těži se znovu představíme v Okresním přeboru Opava a poku-
síme se zaútočit na nejvyšší mety. B družstvo bude pokračovat 
ve svém tažení v Okresní soutěži Opava, letos využijeme více 
hráčů A týmu, takže se vynasnažíme vylepšit výsledky Béčka 
z předešlých sezon. Domácí zápasy se budou po několikaleté 
pauze opět odehrávat v místnosti č. 1 v kulturním domě, přesný 
rozpis utkání nebyl v době uzávěrky tohoto vydání BZ dosud 
znám. Rozpis všech zápasů je možno zjistit na našich webov-
kách www.pogobudisov.wz.cz. V příštím vydání BZ se můžete 
těšit na první várku výsledků v sezoně a rozpis utkání na celou 
sezonu pro oba naše týmy. 
V říjnu rovněž začne šachový kroužek pod záštitou SVČ Bu-
dišov, všechny děti se zájmem o královskou hru jsou srdečně 
vítány. Počítáme opět s účastí mládežníků na některých z mnoha 
turnajů mládeže, které se na území okresu Opava budou pořádat.

Šachová úloha:

Zadání úlohy: Posledním tahem černý představil dámu před 
šachem. Jak má bílý pokračovat, aby vyhrál?

Za ŠK Pogo Budišov Slavomír Jaššo

 Šachový koutek

Řešení úlohy:y1. Sd6!! (jezdec nemůže vzít střelce – dáma by 
ztratila krytí, po braní střelce věží následuje Db8+ s matem, na-
víc dáma na e6 není kryta a hrozí Vf8 mat. Černý se může vzdát.) 

b ši h i b ili d ě i i b d li“

 Pomalu sčítáme…



„vyfoukla“ fenka odjinud. Tak se s 2. stupínkem musela spokojit 
Katka Zbořilová a 3. pořadí si zajistila Denisa Stojanová. Jako 
nejmladší účastník byl odměněn Vojta Čelka, který, ač teprve
osmiletý, bral závodění tuze zodpovědně. Takže Tlapka má v ko-
nečném součtu jedničku (no nejsem já trošku deformovaná?).
O něco méně jsme letos spokojeni s konečným výsledkem mezi-
klubového trojboje mezi Městem Albrechticemi, Oticemi a Budi-
šovem. I když se po prvním kole v květnu putovní pohár vyjímal
v naší klubovně, v dalších kolech jsme svůj náskok ztráceli a po
třetím souboji v Oticích jsme skončili třetí. Získat kalich zpět se
nám už nepodařilo. Putoval zpátky do Albrechtic, kde skončil
i vloni. Asi to tak má být, když nám ho věnoval tamní starosta.
Tímto bychom také chtěli do Albrechtic pozdravit Standu Ko-
nečného, který vážně onemocněl a posledního závodu se nemohl

zúčastnit. Je tvůj, kamaráde! V mistrovských soutěžích jsme své-
ho zástupce měli na Mezinárodním mistrovství NO v Suchdole 
a ve Zbraslavi, kde Jana A. s Anajou startovala za náš klub
Ale ten nejobávanější součet teprve budeme psát. V říjnu nás 
čekají dvoje zkoušky a to je vždycky strašák. Můžete být per-
fektně připraveni, ale pes je jenom pes a nikdy vám neřekne, že 
má špatnou náladu, nebo že ho něco bolí. Anebo jsou fi lutové, 
kteří vědí, že před rozhodčím na zkoušce ho usměrnit nemůžete, 
a prostě si to „zkusí“. Potom se můžete snažit sebevíc, ale celo-
roční práce jde stejně do háje. A že se psy pravidelně trénujeme, 
je na cvičáku slyšet a na okolních loukách vidět. Jsou to ti tiší 
blázni, co bloumají prostorem, čučí do země a něco na ni hážou 
= výcvik stopování. No tak snad nám to všem vyjde, ale o tom 
zase příště. Mgr. Lenka Galová
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 Vážení čtenáři zpravodaje, je obrovská škoda, že občané nevy-
užívají svého práva účastnit se zasedání zastupitelstva města, 
protože by se tak předešlo mnoha nedorozuměním a spekula-
cím. Je totiž obrovský rozdíl přečíst si pouze výsledek usne-
sení, který nikdy nemůže zcela vystihnout projednávanou pro-
blematiku, anebo být přítomen jednání a znát všechny okol-
nosti jednotlivých rozhodnutí. Ohledně schválení odkoupení 
pizzerie si tedy dovolím upřesnění.
Tehdejší nájemci nabídli při ukončení provozování pizzerie 
odkoupení jejího zařízení gastrobazaru, od něhož jim byla na-
bídnuta cena 150 tis. Kč. Podotýkám, že toto gastrovybavení je 

ve výborném stavu a jeho pořizovací cena byla 450 313,- Kč.
Všichni víme, jaká je u nás situace se zaměstnaností, a proto
v rámci podpory vzniku nových pracovních příležitostí, po-
moci mladým začínajícím podnikatelům, ale také kontroly nad 
stavem a provozem prodejny zastupitelstvo v dubnu jedno-
hlasně rozhodlo, že toto zařízení město od nájemce odkoupí
a dále pronajme i se zařízením s tím, že pokud se nenajde další
nájemce, zváží město provoz ve své režii.
Ještě musím zmínit i pro mě velmi těžké téma, a to Lesní park.
Ano, pro nikoho není jednoduché vidět „náš“ park bez krás-
né restaurace, amfi teátru, laviček, tanečních parketů, koloto-

Je pravda, že si kvůli každodennímu dojíždění do práce při-
padám někdy spíše jako nocležník (jé, vy tu ještě bydlíte?), 
ale pořád jsem potomkem předválečných usedlíků a občanem 
Budišova. 
Pravidelně pročítám Budišovský zpravodaj a sem tam přispěji 
článkem. A protože se blíží volby, prolistovávala jsem na inter-
netu usneseními zastupitelstva z minulého období. A zaujalo 
mě Usnesení z 31. jednání zastupitelstva z 30. 4. 2014, jmeno-
vitě článek 22, který zní:
„22. schvaluje odkoupení zařízení pizzerie za cenu 150. tis Kč. 
Nebytový prostor bude pronajat včetně odkoupeného zařízení. 
Jeho cena a odpisová hodnota bude zakalkulována do nájmu.“
Tak to mě nadzvedlo. Projekt na změnu užívání prostoru na 
pizzerii jsem zpracovávala před mnoha lety a zařízení musí 
být dávno odepsané. Navíc se jedná o soukromou osobu – ná-
jemce nebytového prostoru. Když skončí sousední cukrárna, 
tak město odkoupí zařízení provozovny? Nebo ukončí činnost 
prodejna smíšeného zboží, tak město taky odkoupí zařízení 
prodejny? Nebo není nakonec nějaký úplně jiný důvod, proč 
zastupitelé učinili takového rozhodnutí?  Pizzerii jsem roky 
neviděla otevřenou. Prostor je dosud stále zavřený a vidím ty 
zástupy zájemců o provozování zrovna pizzerie. Těch 150 tisíc 
je v rozpočtu města zanedbatelná částka? Zastupitelé při nástu-
pu do funkcí slibují, že budou hájit zájmy všech občanů a měs-
ta. Nebo slibují spíše upřednostňování zájmů jednotlivých 
osob? Já jako občan města jsem proti takovým praktikám.
Využívám sál Střediska volného času „Domečku“ k vedení 
tanečního kroužku a k pořádání víkendových tanečních akcí 
a vím, jak zoufale je nutné vyměnit staré zařízení kuchyně, 
přebudovat absolutně nevyhovující sprchy nebo vybavit ná-

bytkem pokoje ubytovny. Z užívání sálu a pronájmu ubytovny 
plynou přece jen nějaké příjmy.
Zastupitelstvo chtělo kdysi prodat Lesní park se všemi nemo-
vitostmi. Dokonce dostalo záměr na odkup a  využití celého 
parku včetně budov. Ale hlasování o prodeji se odložilo pro 
v podstatě fi ktivní záměr vytvoření lanového centra v tomto 
areálu. Říkám fi ktivní, protože ačkoliv předložení tohoto fi k-
tivního záměru vzešlo z řad zastupitelů, nikdy nebyl zastupitel-
stvu předložen! Protože se ale déle než rok nic nedělo a žádný 
záměr na lanové centrum nebyl předložen, původní zájemce od 
odkoupení parku upustil a koupil jiný areál ve Vítkově. Město 
tak přišlo o možný příjem z využití areálu a zůstaly mu objekty 
a prostor, který neumělo jinak využít. Proto bylo jednodušší 
objekty v parku zbourat a nazvat toto revitalizací.
Viděla jsem výsledek „revitalizace“ Lesního parku. V našem 
rodinném archivu uchovávám staré fi lmy a fotografi e z doby, 
kdy se stavěla hráz přírodního koupaliště a v „akci Z“ se sta-
věla restaurace (kterou projektoval můj otec). Mám fi lmové 
záběry z původních Letnic, kdy byl v provozu amfi teátr s pó-
diem, taneční betonový parket, stánky a zvuková věž. Parkem 
vedly upravené břidlicí vyložené chodníky s odpočinkovými 
zákoutími a lavičkami, o houpačkách, klouzačkách, průlez-
kách a kolotočích nemluvím. Dnes zbyl pouze zplanýrovaný 
prostor po zbourané restauraci, zarostlý svah po amfi teátru 
a podiu, vykácený les a neudržované travnaté plochy. Takhle si 
nepředstavuju park. 
Pokud bude zájem, mohu poskytnout své dokumenty jako pod-
klad pro alespoň částečné obnovení původního stavu parku.
Pánové a dámy v zastupitelstvu, volby jsou za dveřmi!

Hana Malcová 

Odpověď zastupitelky

NÁZORY OBČANŮ



Ceník inzerce
Zveřejnění kulturních, společenských a sportovních akcí v rozsahu: název akce, termín, místo, čas, pořadatel,
kontakt na pořadatele (nevztahuje se na akce konané v rámci předvolebních kampaní)

Zdarma

Inzerce – reklamní plocha:        řádková inzerce
                                                       1/4 strany A4
                                                       1/2 strany A4
                                                      celá strana A4

zdarma
500,- Kč

 1 000,- Kč
2 000,- Kč

Akce pořádané nebo spolupořádané Městem Budišov nad Budišovkou či Střediskem volného času jsou od této platby osvobozenyAkce pořádané nebo spolupořádané Městem Budišov nad Budišovkou či Střediskem volného času jsou od této platby osvobozeny
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čů, houpaček či půjčovny loděk. To byl opravdu park, jak si 
ho mnozí pamatujeme, ale v posledních dvaceti letech tento 
park stále upadal. Píšete, že jste viděla výsledek revitalizace 
parku. Já jsem zase viděla výsledek pomalého, několikaletého 
chátrání celého areálu parku. Bylo velmi těžké zvednout ruku 
pro zbourání objektů v parku, protože park byl pro mě srdeč-
ní záležitostí a úmyslně píši objektů, protože to už nebyla ani 
restaurace, ani amfi teátr, ale jen vybrakovaná torza kdysi krás-
ných budov. Po kolotočích, houpačkách a lavičkách už dávno 
nebylo ani vidu ani slechu, a kdo se tam byl v posledních deseti 
letech podívat, mohl tu spoušť vidět na vlastní oči. Ono to nyní 
vypadá, že byl krásný park a dnes máme zplanýrovaný prostor, 
ale ten proces byl zdlouhavý. Před dvaceti lety to skutečně byl 
krásný park – jak píšete amfi teátr s pódiem, taneční betonový 
parket, stánky a zvuková věž, parkem vedly upravené břidlicí 
vyložené chodníky s odpočinkovými zákoutími a lavičkami, 
houpačkami, klouzačkami, průlezkami a kolotoči, potom po-
stupně mizely kolotoče, houpačky, dřevěné lavičky, železné 
patky laviček, zarostl svah před amfi teátrem, několikrát došlo 
k vykradení a devastaci léta nepoužívané restaurace, z níž byly 
ukradeny traverzy a vlastně vše, co šlo dát do sběru, a budova 
se stala opravdu nebezpečnou. V takovém stavu převzalo park 

nové vedení města a teprve tehdy, kdy nebylo možné nic z bý-
valých budov zachránit, následovala revitalizace. Je obrovská
škoda, že se „nezachraňovalo“, dokud to ještě bylo možné, ale
to neříkám nic nového. Ani já jsem si nikdy nepředstavovala,
že takhle park skončí. Je velká škoda, že tehdy zastupitelé ne-
pronajali park zájemcům o lanové centrum, dnes jsme mohli 
mít krásné místo typu Davidův mlýn. To není fi kce, ale reali-
ta, protože právě tehdejší zájemci o pronájem parku, kteří byli
před čtyřmi lety odmítnuti, dnes úspěšně provozují obdobný
areál u Rýmařova. Naopak jsem opravdu ráda, že park nebyl 
prodán soukromníkovi. Cena, za kterou měl být tehdy park od-
prodán do soukromých rukou, činila neuvěřitelných 200 tisíc
korun! Ano, za pouhých 200 tisíc. A to nemluvím o tom, že
jakmile by park byl v rukou soukromníka, nic by mu nebránilo 
celý areál oplotit a odstřihnout od něj občany města. 
Možná, že kdyby zaznívaly takovéto kritické články v dřívěj-
ších letech, nemuseli jsme dneska řešit, jak parku znovu vrátit 
život a krásu. I já bych si přála, aby byl park zase krásným mís-
tem, a osobně vkládám do následujícího období velké naděje, 
protože téměř všechny strany ucházející se o hlasy voličů mají
ve svém programu mimo jiné i téma parku a jeho obnovy pro 
užívání veřejností. Ivana Tomandlová, zastupitelka
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zpracování plechů
na CNC strojích

přijme 
do pracovního poměru

svářeče CO2
dvousměnný provoz

úkolová mzda
požadujeme znalost

čtení výkresů
Bližší informace:
VVM-IPSO s.r.o.,
Opavská 569,
742 45  Fulnek

Tel. 739322988, pan Patrik D ostál
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